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SPIS TREŚCI

Szanowni Państwo!

Nowy rok jak zwykle przyniósł zmiany. Od 1 stycznia wzrasta wysokość 
składki członkowskiej na samorząd do kwoty 120 zł na miesiąc, 60 zł dla 
lekarza stażysty. Lekarze, którzy ukończyli 70. rok życia zostają zwolnieni 
z obowiązku opłacania składki. Zmiany te zostały wprowadzone uchwałą Na-
czelnej Rady Lekarskiej, która jako jedyna ma ustawowe kompetencje ustalania 
wysokości składek (treść uchwały wewnątrz numeru, a także na stronie NIL). 
Podwyżka ta budzi kontrowersje i sprzeciw wielu z naszych kolegów, jednak 
tak zdecydowała demokratyczna większość. Należy podkreślić, że decyzja 
ta będzie miała wpływ na budżety szczególnie małych izb lekarskich – takich, 
jak nasza. W OIL w Częstochowie około jedna czwarta lekarzy osiągnęła lub 
osiągnie 70. rok życia, co zwolni ich z obowiązku opłacania składek. Niektóre 
izby lekarskie oferują w ramach podwyżki składki członkowskiej składkę na 
ubezpieczenie odpowiedzialności cywilnej z tytułu wykonywania zawodu. 
W mojej ocenie – należy to rozważyć, ale wachlarz zakresu ubezpieczenia 
zawodowego dla lekarzy, który jest dostępny w naszej Izbie Lekarskiej jest 
tak szeroki, że trudno byłoby go zunifikować. W naszej Izbie dostępny jest 
program korzystnych zawodowych ubezpieczeń grupowanych w PZU lub 
indywidualnych w Inter Polska SA i każdy może z nich skorzystać według 
uznania. Ubezpieczeniem, które może być dedykowane wszystkim lekarzom, 
jest ubezpieczenie ochrony prawnej. Dlatego nasza Izba Lekarska podpisze 
umowę na ubezpieczenie ochrony prawnej dla wszystkich naszych członków 
z Towarzystwem Ubezpieczeń Inter Polska SA. Warunki tego ubezpieczenia 
negocjował zespół powołany w Naczelnej Izbie Lekarskiej, a ubezpieczenie 
dostępne jest we wszystkich izbach lekarskich.

Okręgowa Rada Lekarska powołała zespół, który ma opracować warunki, 
według których w szczegolnych przypadkach będzie możliwość uzyskania 
zwolnienia ze składki do połowy jej wysokości. Jednocześnie należy dodać, 
że ostatni wzrost składki na izbę miał miejsce w 2015 roku. Trudno byłoby 
z budżetu na poziomie tych składek utrzymać biuro OIL, choćby ze względu na 
ponad siedmiokrotny wzrost cen za ogrzewanie. Dotyczy to także utrzymania 
pionu odpowiedzialności zawodowej, który nie jest w całości refundowany 
przez administrację państwową – na przykład koszty opinii biegłych czy de-
legacje świadków samorząd pkrywa z własnych środków. Niektórzy mogą się 
żachnąć, ale nie chcieliby chyba, aby ocena odpowiedzialności zawodowej 
była w rękach administracji państwowej.

Piszemy również o imprezach integracyjnych, które cieszyły się popularnoś-
cią i zebrały dobre opinie uczestników. Warto tutaj wspomnieć o jubileuszowym 
Salonie Fotografii Artystycznej Lekarzy, który wzbogacony był – w ramach 
wymiany – wystawą fotografii lekarzy z Włoch. Konkurs fotograficzny stał 
się niejako wizytówką naszej Izby i zbiera jak najlepsze oceny na arenie 
międzynarodowej.

Dużą frekwencją cieszyły się również: świąteczne spotkanie seniorów oraz 
zabawa mikołajkowa dla dzieci, a także karnawałowy Ogólnopolski Halowy 
Turniej Tenisowy Lekarzy „Trzech Króli”. W gazecie publiokujemy fotorelacje 
z tych wydarzeń.

Zbigniew Brzezin
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Okiem Prezesa

Szanowne Koleżanki i Koledzy,

Styczeń to czas nowego otwarcia i nowych planów, 
życzę Państwu, aby były one owocne, pełne sukcesów 
w pracy zawodowej i naukowej, satysfakcji z wykonywa-
nego zawodu lekarza i lekarza dentysty oraz spełnienia 
marzeń w życiu osobistym i dużo zdrowia. 

Wchodzimy w nowy rok z nowymi zadaniami, celami, 
problemami, zobowiązaniami, budżetem, wydatkami i oczy-
wiście „poprawianym” przez nasz Sejm i rząd prawem, 
ale czy dla nas lepszym? Przybliżamy problemy niżej, 
w rozmowie z senatorem RP dr. Wojciechem Koniecznym.

Zmienia się składka na samorząd lekarski, ale zmieniają 
się również koszty działalności wszystkich organów i biura 
izby lekarskiej. Po zmianach w wielu samorządach nasza 
składka dalej pozostaje jako jedna z niższych.

Ze względu na nowe zapisy w uchwale NRL dotyczącej 
składek lekarskich, Okręgowa Rada Lekarska w Często-
chowie powołała komisję, która opracuje kryteria i zasady 
możliwości obniżenia i zwalniania lekarzy ze składek 
członkowskich. Zmiany te będą również tematem obrad 
zbliżającego się Konwentu Prezesów izb okręgowych.

Będziemy mogli również przeznaczyć nieco więcej 
środków dla komisji bytowej na pomoc dla najbardziej 
potrzebujących lekarzy. Planujemy również zwiększyć 
gratyfikację za uzyskane przez lekarzy specjalizacje i dok-
toraty. Chcemy organizować w izbie więcej bezpłatnych 
szkoleń dla lekarzy, zachęcając przy okazji wszystkich 
do aktywności i współpracy. Być może uda się zorganizo-
wać w siedzibie izby więcej wystaw i spotkań z artystami 
(również lekarzami) naszego regionu, blisko związanych 
z naszym środowiskiem.

Kontynuujemy współpracę z towarzystwami i organiza-
cjami lekarskimi, podejmujemy próby poprawy funkcjono-
wania i przestrzegania praw lekarzy w placówkach ochrony 
zdrowia.

Koniec roku kalendarzowego to również wydatki zwią-
zane z ubezpieczeniem odpowiedzialności cywilnej lekarzy. 
Po negocjacjach zarówno w NIL jak i w OIL, podjęliśmy 
decyzję o świadomych i dobrowolnych wyborach lekarzy 
w zakresie ubezpieczeń, oferując możliwość ubezpieczania 
się w różnych firmach bezpośrednio w OIL. Podjęliśmy 
również zobowiązanie ubezpieczenia wszystkich członków 
OIL w Częstochowie w zakresie ochrony prawnej.

Dzięki zaangażowaniu naszych kolegów mogą odbywać 
się w naszej izbie cykliczne, uznane już imprezy o zasięgu 
regionalnym, krajowym i światowym. Ogromnym uznaniem 
cieszy się coroczny (w 2022 odbyła się już 10. edycja salo-
nu) Salon Fotografii Artystycznej Lekarzy „PhotoArtMedica”, 
której organizatorem jest dr Krzysztof Muskalski, w styczniu 
odbył się już turniej tenisa ziemnego „Trzech Króli”,  organi-
zowany przez dr. Lesława Rudzińskiego. W grudniu gości-
liśmy w siedzibie izby na imprezie mikołajkowej lekarskich 
maluchów, organizatorką spotkania była Rita Idziak z biura 

OIL. Odbyło się corocze spotkanie opłatkowe seniorów, 
organizowane przez dr Beatę Jakubiec-Bartnik. Bardzo 
dziękuję za zaangażowanie również wszystkim pracow-
nikom biura OIL, którzy walnie przyczyniają się do jakości 
i dobrego klimatu organizowanych imprez.

Uczestniczymy na bieżąco w pracach Naczelnej Izby 
Lekarskiej. W roku bieżącym planowane jest zakończe-
nie prac nad uchwałą w sprawie wyborów samorządu 
lekarskiego przyszłej kadencji, która będzie umożliwiała 
wykorzystanie elektroniki. Na styczniowym posiedzeniu 
NRL będzie uchwalany budżet, który pozwoli (lub nie) na 
dofinansowanie wielu imprez sportowych o randze krajowej, 
organizowanych również przez naszą izbę.

Bardzo dziękuję Rektor Uniwersytetu Humanistyczno-
-Przyrodniczego im. Jana Długosza w Częstochowie, prof. 
dr hab. Annie Wypych-Gawrońskiej za zaproszenie mnie 
i przedstawicieli naszej izby na spotkanie, na którym bę-
dziemy omawiać zasady współpracy w kształceniu przyszłej 
kadry lekarskiej i zabezpieczenia klinicznego i dydaktycz-
nego niezbędnego w tym procesie.

Rok 2022 obfitował również w smutne wiadomości. Po-
żegnaliśmy lekarzy o wielkich sercach, ściśle związanych 
z samorządem lekarskim. Cześć ich pamięci.

Zapraszam wszystkich z Państwa do włączenia się 
w życie społeczności samorządowej.

Z koleżeńskim pozdrowieniem
Mariusz Malicki

Okręgowa Izba Lekarska w Częstochowie
planuje zorganizować trzydniową wycieczkę

I propozycja
Kotlina Kłodzka i Skalne Miasto (Adrspach)

II propozycja
Saksońska Szwajcaria

Bastei i twierdza Königstein

Terminy do uzgodnienia:
26-28 maja lub 16-18 czerwca

lub 1-3 września 2023 r.

Zapewniamy bogaty program zwiedzania. 
Warunkiem zorganizowania wycieczki jest zgłoszenie 
się minimum 55 uczestników.

O szczegółach  wycieczki i zapisach można do-
wiedzieć się w dziale księgowości Okręgowej Izby 
Lekarskiej w Częstochowie, ul. Zajączka 5,
tel. 34-368-18-88 wew. 145
lub 600 399 102 – p. Olga Nocoń.
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UCHWAŁA Nr 60/22/IX  NACZELNEJ RADY LEKARSKIEJ 
z dnia 16 grudnia 2022 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie wysokości
składki członkowskiej 

Na podstawie art. 39 ust. 1 pkt 11 ustawy z dnia 2 grudnia 2009 r. 
o izbach lekarskich (Dz. U. z 2021 r. poz. 1342) uchwala się, co 
następuje: 

§ 1 
W uchwale Nr 27/14/VII Naczelnej Rady Lekarskiej z dnia 5 

września 2014 r., zmienionej uchwałą Nr 38/22/IX Naczelnej Rady 
Lekarskiej z dnia 21 października 2022 r. w sprawie wysokości składki 
członkowskiej wprowadza się następujące zmiany: 

1) w § 1 po ust. 2 dodaje się ust. 3, 4 w brzmieniu: 
3. W uzasadnionych przypadkach okręgowa rada lekarska może 

zwolnić lekarza z obowiązku opłacania składki w wysokości połowy 
jej podstawowego wymiaru określonego w ust. 1, tj. 60 złotych lub w 
całości. Zwolnienie następuje na z góry określony czas. 

4. W przypadku całkowitego zwolnienia od opłacania składki, 
odpis finansowy od składek tych lekarzy, nie będzie przekazywany 
przez okręgowe izby lekarskie na rzecz Naczelnej Izby Lekarskiej. 
W przypadku zwolnienia z opłacania składki do wysokości połowy 
jej podstawowego wymiaru odpis finansowy będzie przekazywany 
przez okręgowe izby lekarskie na rzecz Naczelnej Izby Lekarskiej 
proporcjonalnie. 

§ 2 
Tekst jednolity uchwały stanowi załącznik do niniejszej uchwały. 

§ 3 
Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2023 r. 
 

Załącznik do uchwały nr 60/22/IX  Naczelnej Rady Lekarskiej 
z dnia 16 grudnia 2022 r. 

Uchwała Nr 27/14/VII Naczelnej Rady Lekarskiej 
z dnia 5 września 2014 r. 

w sprawie wysokości składki członkowskiej 

Na podstawie art. 39 ust. 1 pkt 11 ustawy z dnia 2 grudnia 2009 r. o 
izbach lekarskich (Dz. U. Nr 219, poz. 1708, z 2011 r. Nr 112, poz. 654 
i Nr 113, poz. 657 oraz z 2013 r. poz. 779) uchwala się, co następuje: 

§1
1. Ustala się wysokość składki obowiązującej lekarza i leka-

rza dentystę, członka okręgowej lub Wojskowej Izby Lekarskiej, 
zwanego dalej „lekarzem”, w wysokości 120 złotych miesięcznie. 

2. Lekarz posiadający prawo wykonywania zawodu przyzna-
ne w celu odbycia stażu podyplomowego, zwany dalej „lekarzem 
stażystą”, opłaca składkę w wysokości połowy jej podstawo-
wego wymiaru określonego w ust. 1, tj. 60 złotych miesięcznie. 

3. W uzasadnionych przypadkach okręgowa rada lekarska 
może zwolnić lekarza z obowiązku opłacania składki w wyso-
kości połowy jej podstawowego wymiaru określonego w ust. 1 
lub w całości. Zwolnienie następuje na z góry określony czas. 

4. W przypadku całkowitego zwolnienia od opłacania składki, 
odpis finansowy od składek tych lekarzy, nie będzie przekazywany 
przez okręgowe izby lekarskie na rzecz Naczelnej Izby Lekarskiej. 
W przypadku zwolnienia z opłacania składki do wysokości połowy 
jej podstawowego wymiaru odpis finansowy będzie przekazywany 
przez okręgowe izby lekarskie na rzecz Naczelnej Izby Lekarskiej 
proporcjonalnie. 

§2 
1. Obowiązek opłacania składki powstaje od pierwszego dnia 

miesiąca następującego po miesiącu, w którym lekarz, lekarz stażysta: 
1) został wpisany do rejestru członków okręgowej lub wojskowej 

izby lekarskiej; 
2) utracił prawo do zwolnienia z obowiązku opłacania składki. 
2. Składkę za dany miesiąc opłaca się do końca tego miesiąca 

lub z dowolnym wyprzedzeniem, osobiście lub za pośrednictwem 
pracodawcy: 

1) na konto bankowe okręgowej lub wojskowej izby lekarskiej lub 
2) na indywidualny numer subkonta bankowego nadany i przeka-

zany przez okręgową lub wojskową izbę lekarską lub 

3) w kasie okręgowej lub wojskowej izby lekarskiej. 
3. Od zaległych składek nalicza się odsetki ustawowe od dnia 

wymagalności. 
§3 

1. Zwolnienie z obowiązku opłacania składki powstaje na podsta-
wie niniejszej uchwały w pierwszym dniu miesiąca następującego po 
miesiącu, w którym lekarz: 

1) ukończył 70 lat; 
2) został skreślony z rejestru członków okręgowej lub wojskowej 

izby lekarskiej; 
3) złożył oświadczenie, że nie osiąga przychodów z tytułu wykony-

wania zawodu oraz ze źródeł przychodów wymienionych w przepisach 
o podatku dochodowym od osób fizycznych, z wyłączeniem renty lub 
emerytury, w rozumieniu przepisów o emeryturach i rentach z Fundu-
szu Ubezpieczeń Społecznych lub ustaw regulujących zaopatrzenie 
emerytalne służb mundurowych. 

2. Zwolnienie, o którym mowa w ust. 1 pkt 3, ma charakter cza-
sowy i przysługuje tylko na okres nieosiągania przychodów z tytułu 
wykonywania zawodu oraz ze źródeł przychodów wymienionych w 
przepisach o podatku dochodowym od osób fizycznych, z wyłącze-
niem renty lub emerytury, w rozumieniu przepisów o emeryturach i 
rentach z Funduszu Ubezpieczeń Społecznych lub ustaw regulujących 
zaopatrzenie emerytalne służb mundurowych. 

3. Okręgowa lub wojskowa rada lekarska może wezwać lekarza 
do złożenia dokumentów podatkowych w celu weryfikacji prawdziwo-
ści oświadczenia o nieosiąganiu przychodu opisanego w ust. 1 pkt 3. 

4. W przypadku ustalenia, na podstawie analizy dokumentów 
podatkowych przedstawionych przez lekarza, że oświadczenie o 
nieosiąganiu przychodu zostało złożone niezgodnie z prawdą, oraz 
w przypadku nieprzedstawienia przez lekarza dokumentów podat-
kowych, okręgowa lub wojskowa rada lekarska podejmuje uchwałę 
stwierdzającą brak podstaw do zwolnienia lekarza z obowiązku 
opłacania składki w okresie, w którym lekarz faktycznie korzystał ze 
zwolnienia, oraz wzywa lekarza do zapłaty zaległych składek wraz z 
odsetkami ustawowymi. 

5. Lekarz korzystający ze zwolnienia z obowiązku opłacania skład-
ki na podstawie ust. 1 pkt 3 ma obowiązek niezwłocznie powiadomić 
okręgową lub wojskową radę lekarską o osiągnięciu przychodów, o 
których mowa w ust. 1 pkt 3. 

6. Lekarz traci prawo do zwolnienia z obowiązku opłacania składki 
na podstawie ust. 1 pkt 3 z pierwszym dniem miesiąca, następują-
cego po miesiącu, w którym osiągnie przychód, o którym mowa w 
ust. 1 pkt. 3. 

7. Wzór oświadczenia o nieosiąganiu przychodów, o którym mowa 
w ust. 1 pkt 3, stanowi załącznik nr 1 do uchwały. 

8. Wzór oświadczenia o osiągnięciu przychodów, o którym mowa 
w ust. 5, stanowi załącznik nr 2 do uchwały 

§4.
1. Lekarz, który przed wejściem w życie uchwały, miał ustaloną 

miesięczną wysokość składki na kwotę 10 złotych, opłaca składkę 
w tej kwocie do czasu nabycia prawa do zwolnienia z obowiązku 
opłacania składki na podstawie § 3 uchwały. 

2. Lekarz, który przed wejściem w życie uchwały, uzyskał prawo 
do zwolnienia z obowiązku opłacania składki zachowuje prawo do 
zwolnienia do czasu zaistnienia zdarzenia skutkującego powstaniem 
obowiązku opłacania składki zgodnie z § 3 ust. 6. 

§ 4a 
Komisja Finansowo-Budżetowa Naczelnej Rady Lekarskiej 

co najmniej raz na dwa lata dokonuje analizy wysokości składki 
członkowskiej, uwzględniając w szczególności poziom inflacji, stan 
wynagrodzeń lekarzy oraz możliwości realizacji zadań ustawowych i 
przedstawia wnioski co do utrzymania lub zmiany wysokości składki 
członkowskiej. 

§ 5. 
Traci moc uchwała nr 8/08/V Naczelnej Izby Lekarskiej z dnia 4 

kwietnia 2008 r. w sprawie wysokości składki członkowskiej, zmieniona 
uchwałą Nr 9/12/VI Naczelnej Rady Lekarskiej z dnia 13 kwietnia 2012 
r. zmieniającą uchwałę w sprawie wysokości składki członkowskiej. 

§ 6. 
Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2015 r. 

Wzrost składki członkowskiej na samorząd lekarski
Z dniem 1 stycznia 2023 r. wzrasta wysokość obowiązkowej składki, zgodnie z poniższą uchwałą NRL
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Zbigniew Brzezin: Jakie prace 
legislacyjne toczą się obecnie w par-
lamencie, które zainteresowałyby 
środowisko lekarskie?

Mariusz Malicki: Czy rozpoczęły 
się prace nad rządowym projektem 
ustawy o jakości w opiece zdrowotnej? 
Prezydium NRL podjęło stanowisko 
w sprawie tego projektu. Kuriozalne 
jest to, że projekt był zgłoszony do 
konsultacji społecznych w lipcu w zu-
pełnie innym brzmieniu, niż projekt 
zgłoszony teraz.

Wojciech Koneczny: Dla mnie 
najciekawszą rzeczą była ustawa 
o zawodach lekarza i lekarza denty-
sty, jakie zmiany się w niej dokonały. 
Dotychczasowe dotacje budżetowe 
z zakresu działalności NFZ zostały cof-
nięte, a pozostały zadania, które były 
realizowane w ramach tych pieniędzy. 
To jest kwota 7 miliardów 100 milionów 
złotych, która została zabrana z ochro-
ny zdrowia – czy służby zdrowia – nie 
ważne jak nazwiemy. To jest skanda-
liczne. Te pieniądze były dysponowane 
z budżetu na ochronę zdrowia między 
innymi dlatego, że składka zdrowotna 
w Polsce jest relatywnie niska i aby to 
w jakiś sposób zrekompensować, były 
dopłaty z budżetu na przykład do osób 
nieubezpieczonych, do służb mundu-
rowych, do ratownictwa medycznego, 
do leków dla pacjentów 75 plus czy dla 
kobiet w ciąży, na leczenie hemofilii czy 

AIDS. Te pieniądze cofnięto, tłumacząc 
to tym, że jest ustawa o odpisie 7 % 
PKB na ochronę zdrowia, która ma 
zagwarantować dopływ odpowiednich 
funduszy do systemu. Ale należy pod-
kreślić, że procent PKB jest obliczany 
na podstawie danych sprzed dwóch 
lat, realnie więc – biorąc pod uwagę 
inflację – do systemu wpłynie niewiele 
ponad cztery procent PKB. Dla mnie 
niezrozumiałe jest to, że zmiany takie 
przechodzą w głosowaniach bez echa, 
nikt się nad tym nie zastanawia, choć 
czasami zdarza się, że toczone są boje 
o mniejsze pieniądze. Podobny los 
spotkał około 5 miliardów złotych rezer-
wy „covidowej”, która też została prze-
sunięta nie wiadomo, gdzie. Jeszcze 
w listopadzie w budżecie NFZ te pie-
niądze były, w grudniu już nie. Składa-
łem w Senacie trzy razy zapytania o te 
pieniądze i nie otrzymałem odpowiedzi. 
Wczoraj Senat uchwalił poprawki do 
ustawy, które przywracają te pieniądze 
do systemu ochrony zdrowia. W takiej 
wersji ustawa pójdzie do Sejmu, który 
pewnie je odrzuci. Nieszczęściem jest, 
że nie ma merytorycznej dyskusji na 
ten temat w parlamencie. Argumentem 
za cofnięciem tych pieniędzy z systemu 
ochrony zdrowia było twierdzenie, że 
te pieniądze są zapisane w ustawie 
budżetowej gdzie indziej i nie ma 
możliwości ich przesunięcia, aby nie 
zagroziło to ustawie budżetowej.

MM: To jest może okazja, aby za-
pytać, jakie pieniądze pójdą za ustawą 
o jakości w ochronie zdrowia?

WK: Ta ustawa jest obecnie pro-
cedowana, jest zmieniona w stosunku 
do pierwotnej wersji, można się o to 
spierać, ale nie można negować 
tego, że rząd chce poprawiać jakość 
ochrony zdrowia. Rząd ma prawo 
kreować własną politykę zdrowotną 
i nie można tego torpedować. Jednak 
nie będzie poprawy jakości bez zwięk-
szenia finansowania, to się odnosi do 
każdej dziedziny, nie tylko ochrony 
zdrowia. Mamy kolejne ustawy, które 
się negują – ustawa o jakości bez 
wskazania środków na poprawę tej 
jakości, ustawa o minimalnych płacach 
w ochronie zdrowia bez skierowania 

do szpitali odpowiednich pieniędzy na 
te podwyżki. Kwintesencją tych ustaw 
jest to, że rząd nie odpowiada za ich 
realizację, odpowiedzialność spada na 
zarządzających, właścicieli czy lekarza 
na izbie przyjęć. Pozostaje to oczywi-
ście w sprzeczności z ustawą o sieci 
szpitali, z mapą potrzeb zdrowotnych 
– te wcześniejsze założenia rządu PiS 
nie są w ogóle uwzględniane. Teraz 
liczy się wynik finansowy szpitala – jeśli 
wynik jest dodatni, to szpital jest dobry.

MM: Czy w ustawie o jakości są 
przewidziane jakieś jasne kryteria, 
według których będzie następowało 
porównanie placówek?

WK: W mojej ocenie, powinno to 
się odbywać według klucza, jakie za-
dania ma spełniać szpital. Przykładem 
mogą być kraje skandynawskie, gdzie 
z zasady oddział, który obsługuje SOR 
ma o 30 procent wyżej wycenione 
procedury niż oddział, przy którym nie 
ma oddziału ratunkowego. Z założe-
nia przyjmuje się tam, że trzymanie 
oddziału w gotowości generuje koszty 
wyższe o około 30 procent. Tak właśnie 
jest w przypadku naszego oddziału 
internistycznego, ale nie idzie za tym 
większe finansowanie. W projekcie 
tej ustawy nie ma odniesienia do 
warunków, w jakich dany szpital dzia-
ła. Dlatego uważam, że ustawa jest 
wprowadzana za szybko, ponieważ 
najpierw należałoby dokonać oceny, 
w jakich warunkach szpital działa, jacy 
pacjenci korzystają z pomocy i dopiero 
po takiej analizie można porównać 
szpitale, które działają w podobnych 
warunkach.

MM: A jak wygląda kształcenie 
lekarzy? Coraz więcej miejsc jest na 
kierunkach lekarskich, coraz więcej 
absolwentów, a nie idą za tym miejsca 
rezydentur na kształcenie specjaliza-
cyjne.

WK: W mojej ocenie większa liczba 
miejsc na studiach jest dobra. We-
dług mnie, jak wygląda praca lekarza 
i w jakim stopniu jest on przydatny dla 
pacjentów i dla systemu, decyduje to, 
jak się potoczą jego losy po studiach. 
Oczywiście studia muszą być na wyso-
kim poziomie, bo tego wymaga specyfi-

13 stycznia 2023 r. gościliśmy w siedzibie Izby Lekarskiej dr. Wojciecha Koniecznego, senatora RP, wice-
przewodniczącego komisji zdrowia w Senacie, dyrektora Miejskiego Szpitala Zespolonego w Częstochowie. 
Z senatorem rozmawiali członkowie Prezydium Okręgowej Rady Lekarskiej w Częstochowie: Mariusz Malicki, 
Zbigniew Brzezin i Piotr Janik.

O jakości i pieniądzach w ochronie zdrowia

Piotr Janik
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ka zawodu, ale lekarz po studiach musi 
mieć możliwość dalszego kształcenia 
się w specjalizacji, którą wybierze, 
czy która będzie deficytowa. Państwo 
powinno zadbać o to, aby deficytowe 
specjalizacje były bardziej atrakcyjne. 
Nie osiągnie się tego represyjnością, 
bo lekarze będą unikać specjalizacji, 
które wiążą się z wysokim ryzykiem. 

ZB: Jak ma się do tego polityka 
państwa, skoro od lat mówi się o tra-
gicznej sytuacji w psychiatrii dziecięcej 
spowodowanej brakiem lekarzy spe-
cjalistów, a nie ma miejsc do kształ-
cenia rezydentów w dziedzinie psy-
chiatrii. Dlaczego ogranicza się liczbę 
miejsc w tak deficytowej specjalizacji? 
Czy nie powinno przygotować się tyle 
miejsc, ilu jest chętnych?

WK: Wydaje mi się, że system 
rezydencki w Polsce nie sprawdził 
się. Uważam, że szkolenie specjali-
zacyjne powinno wrócić do szpitali. 
Są miejsca pozarezydenckie, ale one 
nie są finansowane. To wolna wola 
dyrektora, który przyjmuje na etat 
lekarza, który będzie się kształcił. Ja 
mam u siebie takie przypadki. Tam, 
gdzie są niedobory specjalistów, przyj-
mujemy lekarzy na etat i kształcą się 
jako młodsi asystenci. Gdybym czekał 
na miejsca rezydenckie, taki oddział 
mógłby upaść. Jeśli brakuje lekarzy, to 
znaczy, że szpital dysponuje wolnymi 
etatami, które można wykorzystać. 
Rząd powinien przewidzieć, że skoro 
napływa fala młodych lekarzy kończą-

cych studia, powinien dbać o to, aby 
nie zamykać oddziałów, tylko zadbać, 
aby tworzyły się zespoły, które mogłyby 
kształcić młodych lekarzy. Luka poko-
leniowa jest bardzo duża, ale jeszcze 
są ci lekarze 60 – 70-letni, którzy mogą 
kształcić młodych. Jeśli to zaprzepaś-
cimy, to młodzi lekarze będą po prostu 
wyjeżdżać.

MM: Jak wygląda zabezpieczenie 
kraju w leki. Dochodzą słuchy, że jest 
z tym coraz gorzej… rząd zapewnia, że 
są zapasy i je uruchomi. Czy powinni-
śmy się obawiać?

WK: Tak, powinniśmy się obawiać, 
ponieważ uruchomienie rezerw stra-
tegicznych kraju w czasie, gdy nic 
specjalnego się nie dzieje może być 
niepokojące. Dlaczego kraj nie jest 
przygotowany na większe zapotrze-
bowanie na leki? Prawdopodobnie 
wynika to z tego, że przez dwa lata 
mieliśmy mniej infekcji innych niż 
covid i zamiast gromadzić zapasy na 
ewentualne infekcje po covidzie – za-
oszczędzono na zakupach i produkcji 
leków. Nie chcę spekulować, że coś 
zrobiliśmy z lekami, na przykład wyeks-
portowaliśmy. Nie mam żadnej wiedzy 
na ten temat. Jednocześnie, jeśli czas 
jest niepewny, jeśli wydajemy środki 
na zbrojenia, uważam, że reforma 
systemu ochrony zdrowia i polityki 
dotyczącej leków powinna też temu 
służyć. Uważam, że wcześniejsza 
próba reformy i podzielenia szpitali 
na grupy A, B, C, D, w której szpitale 

z grupy D przeznaczone były do za-
mknięcia, powinna być wstrzymana. 
Podczas zeszłorocznego posiedzenia 
Rady Bezpieczeństwa Narodowego 
złożyłem postulat o jej wstrzymanie, 
ponieważ według jej zasad szpitale 
w Sanoku, Przemyślu, Krośnie, Us-
trzykach znalazły się grupie D, a więc 
przeznaczone do głębokiej reformy, na 
przykład likwidacji oddziałów chirurgii 
czy ortopedii jako nierentownych. 
W obecnej sytuacji, gdy za naszą 
wschodnią granicą toczy się wojna, 
zamknięcie tych szpitali byłoby nieod-
powiedzialne. Przykład pandemii poka-
zał, że niedobory w ochronie zdrowia 
mają wpływ na liczbę chorych i zgo-
nów. W Niemczech, gdzie jest dużo 
więcej szpitali i dużo więcej personelu, 
w czasie epidemii covidu było o poło-
wę mniej zgonów niespowodowanych 
covidem, niż u nas. Obecnie w ogóle 
nie mówi się o zabezpieczeniu kraju 
na wypadek konfliktu zbrojnego, nie 
ma w tej kwestii zapisów ani w ustawie 
o jakości, ani w żadnej innej, pewnie 
w razie potrzeby będą wydawane ad 
hoc rozkazy ilu jakich lekarzy i gdzie 
skierować, kosztem zamykania bieżą-
cych oddziałów. Konkluzja jest taka, że 
pandemia niczego nas nie nauczyła.

MM: Czy są plany stworzenia 
w Polsce w najbliższych latach syste-
mu, który pozwalałby innym podmio-
tom ubezpieczać obywateli? 

WK: Po stronie opozycji jest wielka 
troska o to, co się wydarzy. Według 

c. d. str.8
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lekarzy praktyków, tych, którzy najlepiej 
wiedzą czego potrzebują i co ułatwiłoby 
im pracę.

ZB: Przejdźmy na nasze miasto 
– jak Pan Senator ocenia powstanie 
kierunku lekarskiego w Częstochowie? 
Osobiście uważam, że to bardzo do-
brze, że kierunek powstał, ale za trzy 
lata, gdy zaczną się zajęcia kliniczne, 
możemy napotkać trudności.

MM: Zadaliśmy to pytanie dyrek-
torowi Wojewódzkiego Szpitala Spe-
cjalistycznego, który podpisał umowę 
z Uniwersytetem na prowadzenie zajęć 
klinicznych i stwierdził, że to nie jego 
problem, tylko uczelni.

ZB: Muszą powstać oddziały kli-
niczne. Jestem pełen uznania dla pani 
rektor, jej kreatywności. Za jej kadencji 
rozwój uniwersytetu wyraźnie przy-
spieszył. Informacja z ostatniej chwili: 
uczelnia spełniła wszystkie wymogi 
i kryteria oceny, aby zyskać status 
pełnoprawnego uniwersytetu, wniosek 
został złożony do marszałka Sejmu 
i myślę, że Sejm niebawem podejmie 
ustawę o powołaniu Uniwersytetu im. 
Jana Długosza. 

WK: My jesteśmy trochę z innego 
pokolenia, wyobrażamy sobie, że 
powinien powstać szpital kliniczny 
uczelni lub że uczelnia powinna przejąć 
zarządzanie szpitalem, ewentualnie 
być współzarządzającym. Sądzę, że 
do tego musi dojść. Musi dojść do 
przekształcenia szpitala. Problemem 
jest zadłużenie szpitala, zarówno 
wojewódzkiego jak i miejskiego. Mam 
nadzieję, że w perspektywie paru lat do 
takich zmian powinno dojść, oddziały 
kliniczne muszą powstać. Ale nie wy-
obrażam sobie, żeby za tymi zmianami 
nie szło dodatkowe finansowanie. Pró-
ba wdrożenia kształcenia do tych szpi-
tali bez wprowadzenia zasadniczych 
zmian nie uda się. Ważne jest też, czy 
oddziały, w imieniu których podpisa-
no umowę z uczelnią będą działały 
w takim zakresie, jakiego wymaga 
uczelnia. Wiemy, że obecnie niektóre 
oddziały nie spełniają tego zakresu. 
Jest też więc spora odpowiedzialność 
po stronie uniwersytetu i myślę, że jest 
pora, aby wszyscy decydenci wspólnie 
o tym porozmawiali. Do rozmów muszą 
usiąść właściciele, przedstawiciele 
obu ministerstw: zdrowia i edukacji, 
przedstawiciel NFZ, dyrektorzy szpi-
tali. Ta perspektywa powinna się już 
realizować. To jest kolejna zmienna 
na naszym terenie. Inaczej można 
było zarządzać szpitalami, gdy nie 
było uczelni. Dziś powinniśmy myśleć 
o perspektywie tworzenia nowych 

nas, ostatnie lata to lata chaosu, nie-
przemyślanych decyzji, często wza-
jemnie sprzecznych. Są prowadzone 
prace przez grupy ekspertów, między 
innymi w Senacie w komisji zdrowia, 
dotyczące wypracowania pewnych 
modeli. Prace trwają, zdania są po-
dzielone również wśród ekspertów. 
Moim zdaniem, nie ma znaczenia ilu 
ubezpieczycieli wprowadzimy na ry-
nek, jeśli odpowiednio nie wycenimy 
procedur świadczeń zdrowotnych. 
Wycena świadczeń musi się dokonać 
poza NFZ i jest to do zrobienia. Przy-
kładem szybkiego wyliczenia kosztów 
jest epidemia covidu, podczas której 
szpitale otrzymywały pieniądze realnie 
wyliczone – można powiedzieć – po 
cenach rynkowych. Przykładem jest 
Miejski Szpital Zespolony, który w 2021 
roku przy 148 łóżkach „covidowych” 
nie przyniósł straty. Gdy po epidemii 
ceny procedur wróciły do tych niedo-
szacowanych wartości, strata rosła 
już w połowie roku. Według mnie, ile 
będzie funkcjonowało ubezpieczalni 
i jakie umowy będą z nimi zawierały 
szpitale to jest przyszłość, ale bez ure-
alnienia nakładów na ochronę zdrowia 
w powiązaniu z określeniem wymogów 
stawianych placówkom, nie osiągnie 
się żadnej poprawy.

ZB: W mojej opinii, wiele zgonów 
nastąpiło z powodu niewydolności 
systemu, w innych krajach mogłoby to 
skończyć się zamieszkami na ulicach. 
U nas takich protestów nie było, co 
potwierdza fakt, że próba naprawy 
systemu ochrony zdrowia nie jest wa-
runkiem wygrania wyborów.

WK: Jeżeli warunkiem wygrania 
wyborów byłaby poprawa poziomu 
ochrony zdrowia w Polsce – w ciągu 
pół roku byłyby uchwalone stosowne 
ustawy i wprowadzone wieloletnie 
programy, które dążyłyby w kierunku 
tej poprawy. Wśród polityków krąży po-
wiedzenie, że dzięki ochronie zdrowia 
wyborów nie wygrasz, ale możesz je 
przegrać. Jest obawa, że jeśli poziom 
ochrony zdrowia spadnie poniżej 
poziomu akceptowalnego, problem 
może wybuchnąć. Dlatego są pewne 
działania, aby system utrzymać na 
obecnym poziomie, choć coraz bar-
dziej chaotyczne i nieskuteczne. Brak 
jest wniosków z tego, co się zadziało 
w pandemii, jak realnie wygląda pol-
ska służba zdrowia. Szpitale są coraz 
bardziej zadłużone, brakuje pieniędzy 
na oddłużenie szpitali. W listopadzie 
ubiegłego roku w praktyce odebrano 
ochronie zdrowia 13 miliardów zło-
tych, szpitale zadłużone są na około 

20 miliardów. Te trzynaście miliardów 
pozwoliłoby na znaczne oddłużenie 
tych szpitali i zaoszczędzenie rocznie 
kilku milionów odsetek od kredytów 
w każdym zadłużonym szpitalu. Za-
dłużenie szpitali w głównej mierze 
wynika z zaniżonej wyceny procedur, 
a przecież szpitale muszą normalnie 
funkcjonować jednocześnie dbając 
o jak najwyższą jakość, o której się 
teraz mówi najwięcej.

MM: Czy toczą się prace legis-
lacyjne, zmierzające do zniesienia 
obowiązku określania przez lekarza 
na recepcie poziomu refundacji i znie-
sienia odpowiedzialności lekarza za 
błędne wskazania refundacji? Na 
rynku jest kilkanaście programów in-
formatycznych, każdy ze swoją bazą, 
która nie jest aktualizowana co dwa 
miesiące zgodnie z rozporządzeniem 
ministra zdrowia określającym poziom 
refundacji.

WK: To powinno być określo-
ne w programie, na którego lekarz 
kupuje licencję. Błędy techniczne 
w systemach są dużym utrudnieniem, 
lekarz musi sprostać wielu zadaniom, 
na przykład rejestratorki, aptekarza. 
Dzieje się tak dlatego, że systemy te 
opracowują ludzie, którzy nie mają 
doświadczenia w pracy szpitalnej czy 
lekarskiej, tworzą systemy na podsta-
wie doświadczeń z innych dziedzin, 
na przykład zarządzania finansami. 
My, w opozycji, którzy zastanawiamy 
się nad tym co zrobić, aby usprawnić 
system, podkreślamy, że system musi 
zostać odbiurokratyzowany i posta-
wiony na fachowość. Muszą być inne 
zadania administracji, aby przejęła nie-
które funkcje lekarskie, jak na przykład 
sprawozdawcze, statystyczne. Syste-
my informatyczne, implementowane 
do ochrony zdrowia, były pierwotnie 
wykorzystywane w systemach obsługi 
maszyn do budowy samochodów. 
Oczywiście w gestii ministerstwa infor-
matyzacji i cyfryzacji jest doskonalenie 
tego systemu do takiego stanu, jaki jest 
nam niezbędny. 

Piotr Janik: Podzielam zdanie 
Pana Senatora, zwracam uwagę, że 
nie jesteśmy informatykami, a syste-
my są coraz bardziej rozbudowane 
i wymagają coraz więcej uwagi i czasu 
na wykonanie wszystkich skompliko-
wanych czynności. Skutkuje to tym, 
że kiedyś w POZ przyjmowało się 60 
pacjentów dziennie, dziś ogranicza 
się ta liczba do 40, bo na więcej nie 
starcza czasu. Wynika to z tego, że 
ludzie odpowiedzialni za tworzenie tych 
systemów i informatycy nie słuchają 
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zakresów świadczeń lub odtworzenia 
zamkniętych, aby studenci mogli stu-
diować w Częstochowie. Wiem, że pani 
rektor nad tym pracuje, miałem w tej 
sprawie wizytę przedstawicieli uniwer-
sytetu. Najważniejszą sprawą jest, czy 
uczelnia zdecyduje się na posiadanie 
własnego zaplecza klinicznego i w ja-
kiej formie.

MM: Kiedy i kto zamierza podjąć 
rozmowy w tej sprawie?

WK: Wymuszą to zapewne nieba-
wem okoliczności i decydenci usiądą 
do tych rozmów. Ja dołożę wszelkich 
starań, aby te rozmowy rozpoczęły 
się jak najwcześniej i żeby były kon-
struktywne.

ZB: Myślę, że wszystkie władze po-
winny się w to zaangażować, ponieważ 
jest jeszcze kwestia ściągnięcia odpo-
wiedniej kadry dydaktycznej, upraw-
nionej do egzaminowania studentów, 
szczególnie z przedmiotów klinicznych.

WK: To wynika z ustawy o szkol-
nictwie wyższym. Poza tym lekarz 
zatrudniony w szpitalu jest przypisany 
do realizowania kontraktu z NFZ. 
Jako wykładowcy kliniczni muszą być 
zatrudnione osoby w innym czasie 
i w innym zakresie obowiązków.

ZB: Uważam, że jest to duża szan-
sa dla rozwoju Częstochowy…

MM: Proponuję, aby powołanie 
zaplecza klinicznego stało się prze-
wodnim tematem naszego tegorocz-
nego zjazdu, na który zaprosimy 
decydentów.

WK: Jak najbardziej powinien to być 
temat zainteresowania izby lekarskiej, 
chętnie skorzystam z zaproszenia. 

ZB: Izba Lekarska w Częstochowie 
od dawna wspierała projekt, podjęła 
w tej sprawie uchwałę, na kanwie której 
również Izby: Śląska, Beskidzka, a tak-
że Naczelna poparły inicjatywę. Jest to 
perspektywa na kilka lat i szansa dla 
rozwoju całego regionu i trudno by taką 
szansę zaprzepaścić.

WK: Na pewno jest to w interesie 
wszystkich, którym leży na sercu 
rozwój medycyny w Częstochowie. 
Kierunek lekarski narzucił jednak pew-
ne rygory, stworzył warunki do nauki 
po to, aby w przyszłości ci lekarze 
pozostali w Częstochowie, mogli dalej 
się kształcić, rozwijać naukowo i robić 
kariery. Trzeba tę perspektywę młodym 
lekarzom pokazać. Trzeba uczelni 
pomóc, ale nie próbować zastąpić jej 
w tym procesie. I na tym powinniśmy 
się wszyscy skupić.

Dziękujemy za rozmowę.
Spisała Iwona Coner

Z dniem 1 stycznia b.r. rozpoczął się okres sprawozdawczy, na podstawie 
rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 19 listopada 2021 r. w sprawie Programu 
badań statystycznych statystyki publicznej na rok 2022 (Dz. U. poz. 2303 z późn. 
zm.). Badania statystyczne, których gestorem jest Minister właściwy do spraw 
Zdrowia są obowiązkowe i dotyczą wszystkich praktyk zawodowych, bez wzglę-
du na kod praktyki wpisany w Rejestrze Podmiotów Wykonujących Działalność 
Leczniczą. Celem prowadzonych przez Ministerstwo Zdrowia badań statystycz-
nych jest zebranie niezbędnych informacji, które pozwolą na rzetelną ocenę 
rzeczywistości i podejmowanie kluczowych decyzji. Zbierane i gromadzone w 
badaniach statystycznych dane jednostkowe są poufne i podlegają szczególnej 
ochronie, co oznacza, że będą wykorzystane wyłącznie do zbiorczych zestawień, 
opracowań i analiz statystycznych. Badania realizowane są na terenie całego 
kraju przez Wydziały Zdrowia właściwego Urzędu Wojewódzkiego oraz Urząd 
Statystyczny w Krakowie.

Forma przekazywania danych:
4obowiązującą formą przekazywania danych jest forma elektroniczna re-

alizowana przez System Statystyki w Ochronie Zdrowia (SSOZ) https://ssoz.
ezdrowie.gov.pl/info.html
4wypełnienie sprawozdań wymaga zalogowania się w Systemie
4konta użytkowników, którzy wypełniali sprawozdania w latach ubiegłych 

nie uległy zmianie i pozostają aktywne.
4osoby, korzystające po raz pierwszy z systemu muszą się zarejestrować 

zgodnie z wytycznymi, znajdującymi się pod adresem:
https://ssoz.ezdrowie.gov.pl/auth/default/register.html

Jakie dane należy przekazać:

Gdzie uzyskać pomoc:
4w sprawach metodologicznych prosimy o kontakt z właściwym dla Państwa 

Urzędem Wojewódzkim lub Urzędem Statystycznym: https://ezdrowie.gov.pl/por-
tal/home/systemy-it/system-statystyki-w-ochronie-zdrowia?modSingleId=88631
4z zakresu medycyny pracy (MZ-35A, MZ-35B) – pytania prosimy kierować 

do właściwego dla Państwa Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny Pracy lub In-
stytutu Medycyny Pracy (nr telefonu: 42 631 46 71);
4z zakresu sprawozdań MZ-15, MZ-19, MZ-30 – informacji udziela Instytut 

Psychiatrii i Neurologii (nr telefonu: 22 458 26 15);
4pomoc techniczną w sprawach Systemu Statystyki w Ochronie Zdrowia
https://ezdrowie.gov.pl/portal/home/systemy-it/system-statystyki-w-ochronie-
zdrowia?modSingleId=88626

Obowiązek statystyczny dla praktyk lekarskich

Zdj. Paweł Rakus
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Negatywne skutki finansowe z powodu nieprawidło-
wego oznaczenia poziomu refundacji leku na recepcie

Szanowny Panie Prezesie,
w związku z Państwa prośbą o przekazanie informacji 

dotyczącej negatywnych skutków finansowych dla płat-
nika, powstałych z powodu oznaczania nieprawidłowego 
poziomu refundacji na receptach, dokonano analizy da-
nych sprawozdawczych produktów zrefundowanych przez 
Narodowy Fundusz Zdrowia zawierających we wskazaniu 
refundacyjnym element wieku lub płci. Analiza dotyczyła 
danych sprawozdanych w okresie od stycznia 2021 do 
kwietnia 2022 r. i wykazała wartość całej zidentyfikowanej 
ordynacji wykraczająca poza poziom wskazań wiek/płeć na 
poziomie 8,9 mln zł i ponad 26 tys. NPWZ.

Informuję również, że skutki finansowe dwóch przykła-
dowych kontroli ordynacji*, gdzie o poziomie odpłatności 
decydowały m.in. wiek lub płeć wynoszą odpowiednio (patrz 
tabela poniżej):

Jednocześnie informuję, że NFZ podjął działania ma-
jące na celu przygotowanie założeń służących wdrożeniu 
rozwiązań w aplikacji gabinet.gov.pl, wspierających lekarzy 
i inne osoby uprawnione do wystawiania e-recept na leki 
refundowane w prawidłowym oznaczaniu poziomu odpłat-
ności.

Z poważaniem
Małgorzata Dziedziak
Zastępca Prezesa ds. operacyjnych
z up. Prezesa
Narodowego Funduszu Zdrowia

    Paweł Barucha
    Wiceprezes
    Naczelnej Rady
    Lekarskiej

Dotyczy: pisma znak PNRL.071.1.2022.MA w sprawie 
możliwości wskazania do realizacji umowy lekarza stażysty 
odbywającego staż w indywidualnej praktyce lekarsko-
-dentystycznej, w ramach której realizowana jest umowa 
o udzielanie świadczeń gwarantowanych z zakresu sto-
matologii.

Szanowny Panie Prezesie,
uprzejmie informuję, że zgodnie ze stanowiskiem Mi-

nisterstwa Zdrowia, lekarze stażyści (lekarze dentyści) 
odbywający staż podyplomowy, mający prawo wykonywania 
zawodu wydane w celu odbycia stażu podyplomowego, nie 
mogą być wykazani i zgłoszeni do NFZ w harmonogramie 
przyjęć. Lekarze stażyści mogą pod nadzorem lekarza 
dentysty wykonywać zabiegi (procedury medyczne) w za-
kresie i uwarunkowaniach określonych przepisami art. 
15b ustawy o zawodach lekarza i lekarza dentysty oraz 
z uwzględnieniem zastrzeżeń wynikających z przepisów 
innych ustaw i wydawanych na ich podstawie rozporządzeń 
wykonawczych.

Z poważaniem
   
   Anna Miszczak
   p.o. Dyrektora Departamentu
   Departament Świadczeń
   Opieki Zdrowotnej

Lp.  Nazwa  Wskazanie refundacyjne  Status  Skutki finansowe kontroli
1  Modulen IBD proszek  Indukcja remisji u dzieci i
  młodzieży powyżej 5 roku życia
  z czynną postacią choroby
  Leśniowskiego-Crohna” zakończona  229 448,56 zł  

 

2 Neocate LCP proszek  Postępowanie dietetyczne u
  niemowląt w ciężkiej alergii na
  białka mleka krowiego oraz
  złożonej nietolerancji białek
  pokarmowych w trakcie  4 052 775,60 zł

   

*okres objęty kontrolą jest dłuższy niż okres objęty analizą.

Komisja Stomatologiczna NRL poświęca wiele uwagi 
różnym aspektom pracy lekarzy dentystów. Publikujemy 
korespondencję do wiceprezesa NRL w odpowiedzi na jego 
interpelacje skierowane do Ministerstwa Zdrowia oraz NFZ.
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Szanowny Pan Filip Nowak
Prezes Narodowego Funduszu Zdrowia

Szanowny Panie Prezesie,
W związku z dramatyczną sytuacją stomatologii finan-

sowanej ze środków publicznych zwracamy się do Pana 
Prezesa z gorącym apelem o urealnienie wielkości środków, 
jakie są przeznaczane przez Narodowy Fundusz Zdrowia 
na poszczególne usługi stomatologiczne, ze szczególnym 
uwzględnieniem usług specjalistycznych.

W chwili obecnej mamy do czynienia z postępującą 
zapaścią lecznictwa stomatologicznego w ramach publicz-
nego sytemu opieki zdrowotnej. Niedoszacowanie wartości 
usług, z jakim mamy do czynienia od kilkunastu już lat 
prowadzi do tego, że rokrocznie kolejni lekarze rezygnują z 
pracy w ramach tego systemu. Z roku na rok maleje liczba 
placówek, które są zainteresowane współpracą z Narodo-
wym Funduszem Zdrowia. Dramatycznie maleją również 
nakłady, z 4.4% w roku 2008 do ok. 1.83% w roku bieżącym.

Całą fatalną sytuację tego sektora usług zdrowotnych 
mocno pogorszyła jeszcze epidemia COVID-19, w wyniku 
której radykalnie wzrosły koszty zmienne każdej zrealizowa-
nej usługi. Wydatki, jakie placówki stomatologiczne muszą 
w sposób ciągły ponosić na zabezpieczenie personelu 
i pacjentów przed zakażeniami sprawiają, że już w 2021 r. 
stawki wynagrodzenia za te usługi, oferowane przez NFZ, 
nie pokrywały łącznych kosztów wytworzenia tych usług.

Na to wszystko nałożyły się obowiązkowe wzrosty wy-
nagrodzeń pracowników gabinetów i przychodni, spowo-
dowane kolejnymi ustawami o zmianie ustawy o sposobie 
ustalania najniższego wynagrodzenia zasadniczego niektó-
rych pracowników zatrudnionych w podmiotach leczniczych 
oraz niektórych innych ustaw. Te wzrosty wynagrodzeń 
pracowniczych w innych zakresach świadczeń (SZP, AOS) 
zostały przynajmniej częściowo zrefinansowane przez 
NFZ poprzez wzrost stawek wynagrodzenia płaconego 
tym świadczeniodawcom. W stomatologii rzeczywistej 
refundacji wzrostu tych i pozostałych kosztów nie było, nie 
uwzględniano tych kosztów w wysokości stawek za punkt 
rozliczeniowy.

Wreszcie wybuch wojny na Ukrainie i skokowy wzrost 
inflacji (najwyższej od 30 lat), a co za tym idzie horrendalny 
wzrost cen energii oraz wszystkich materiałów medycznych, 
stosowanych w stomatologii, to kolejny czynnik pogłębia-
jący stan zapaści w stomatologii finansowanej ze środków 
publicznych. Dzisiaj można z pewnością stwierdzić, że nie 
da się już zbilansować kosztów i dochodów w zakresie 
działalności stomatologicznej w ramach umów z NFZ. Brak 
reakcji w zakresie urealnienia nakładów na tę część syste-
mu publicznej opieki zdrowotnej doprowadzi do masowych 
rezygnacji placówek z kontraktów z NFZ, a tym samym 

Polacy właściwie pozostaną bez opieki stomatologicznej 
finansowanej ze środków publicznych.

Ponadto od dłuższego czasu, pomimo naszych wie-
lokrotnych sygnałów i próśb, nie wprowadzono żadnych 
mechanizmów motywujących lekarzy stomatologów, którzy-
-z reguły z przymusu wynikającego z warunków lokalnych 
- jako lekarze specjaliści „zmuszani” są do przyjmowania i 
leczenia najtrudniejszych i najbardziej kosztogennych przy-
padków. Najczęściej w poszczególnych województwach 
jest tak mała liczba lekarzy specjalistów, że są oni wręcz 
zasypywani pacjentami odsyłanymi z innych gabinetów w 
celu przeprowadzania leczenia specjalistycznego. W na-
szej opinii konieczne jest wprowadzanie dla tych lekarzy i 
placówek, dodatków motywacyjnych, które z jednej strony 
zachęcą innych lekarzy do przyjmowania tych bardziej 
skomplikowanych przypadków, a z drugiej wynagrodzą 
rzeczywisty trud i nakład pracy przy leczeniu tych pacjen-
tów. Narodowy Fundusz Zdrowia wszak od dłuższego już 
czasu stosuje takiego rodzaju dodatki motywacyjne, dzięki 
którym poprawia się zarówno dostępność do świadczeń, jak 
i ich jakość oraz efektywność leczenia (vide efektywność 
czynionych nakładów finansowych). Wprowadzenie dodat-
ków motywacyjnych za leczenie trudnych i kosztogennych 
przypadków z pewnością poszerzy liczbę lekarzy i placówek 
chętnych do leczenia takich pacjentów, co wprost i bezpo-
średnio przełoży się na bardzo istotny wzrost dostępności 
do specjalistycznych świadczeń stomatologicznych.

Mając na uwadze powyższe raz jeszcze apelujemy do 
Pana Prezesa o pilną interwencją i urealnienie wysokości 
stawek wynagrodzenia za usługi stomatologiczne oraz 
wdrożenie wskazanych powyżej dodatków motywacyjnych. 
W przeciwnym razie w bardzo krótkim okresie czasu można 
spodziewać się szybkich zmian strukturalnych i zupełnej za-
paści w stomatologii finansowanej ze środków publicznych.

Z poważaniem
   
   Prezes
   Okręgowej Rady Lekarskiej
   w Krakowie
   lek. dent. Robert Stępień

Do wiadomości:
1) Minister Zdrowia
2) Komisja Zdrowia Sejmu RP
3) Komisja Zdrowia Senatu RP
4) Komisja Stomatologiczna NIL
5) Komisje Stomatologiczne Okręgowych Izb Lekarskich

STOMATOLOGIA FINANSOWANA
ZE ŚRODKÓW PUBLICZNYCH

Obecna sytuacja w stomatologii nie napawa optymizmem, szczególnie w poradniach, które pracują w ramach umów 
kontraktowych z NFZ. Dr Robert Stępień – prezes Okręgowej Rady Lekarskiej w Krakowie –  podzielił się z nami trafną 
analizą tej trudnej sytuacji, zapraszamy do lektury. Pismo zostało przesłane do decydentów, pozostaje nam tylko czekać, 
czy odniesie jakikowliek skutek. 
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O zawodzie pielęgniarki marzyłam 
od najmłodszych lat. Moje marzenie 
spełniło się w 1985 roku, gdy zostałam 
pasowana na pielęgniarkę i złożyłam 
przysięgę. Pracę rozpoczęłam jeszcze 
tego samego roku na oddziale pediatrii. 
Kochałam dzieci i chciałam im poma-
gać. Praca na oddziale była wówczas 
niezwykle trudna, ponieważ brakowało 
personelu. Sprzęt był wielorazowy, 
a więc każda czynność trwała o wiele 
dłużej, niż obecnie przy sprzęcie jed-
norazowym. Każdemu dziecku chciało 
się poświęcić jak najwięcej czasu 
i uwagi, aie nie zawsze było to moż-
liwe. Na oddziale leczone były dzieci 
w dużym przedziale wiekowym. Od 
noworodka do 18 lat. Przepracowałam 
na tym oddziale 30 lat. Wielu małych 
pacjentów pamiętam do dzisiejszego 
dnia. Szczególnie w pamięci utkwiła mi 
7-letnia Ania. Przyjęta była na oddział 
z powodu często powtarzających się 
drgawek. Rozpoczęto obszerną diag-
nostykę u dziewczynki.

W tym czasie na odwiedziny do Ani 
przychodzili rodzice i przynosili jej róż-
ne prezenty i przysmaki. Dziewczynka 
na te odwiedziny zawsze bardzo cze-
kała. Częste napady drgawek u Ani 
były bardzo niepokojące. Wyglądały 
jak przy padaczce, ale problem okazał 
się o wiele większy. U dziewczynki 
zdiagnozowano guza mózgu. W tym 
momencie bardzo zmieniło się zacho-
wanie rodziców względem Ani. Rodzice 
zaczęli odwiedzać Anię coraz rzadziej 
i byli w stosunku do niej oschli. Nie 
przypominali już tych rodziców sprzed 
postawienia diagnozy ich córce. Dziew-
czynka stawała się coraz bardziej 
smutna. Dzielnie znosiła wszelkie za-
biegi, nie narzekała na ból i cierpienia. 
Gorszą udręką dla niej był chłód ze 
strony rodziców, ich malejąca miłość 
do niej. Często żaliła się nam, pielęg-
niarkom. Któregoś dnia przyszli rodzice 
Ani do ordynatora oddziału i stwierdzili, 
że nie chcą dziecka chorego. Z tego 
powodu zrzekają się praw rodziciel-
skich. Tego dnia rodzice Ani nie poszli 
już ją odwiedzić. Z pokoju ordynatora 
poszli prosto na zewnątrz oddziału. 
Dziewczynka do wieczora czekała, 
ponieważ był to dzień odwiedzin. Gdy 
zbliżał się wieczór, podeszła do mnie 
i zapytała: „Ciociu, dlaczego do mnie 
dzisiaj nie przyszli mamusia i tatuś? 
Czy oni mnie już nie kochają?” Smu-
tek przeszył moje serce. Nie mogłam 
Ani powiedzieć prawdy. Przytuliłam ją 
mocno i powiedziałam: „Aniu, rodzice 
może mieli jakieś bardzo ważne zaję-
cie i dlatego nie przyszli.” Ani zrobiły 
się wilgotne oczy i łzy popłynęły po 
policzkach. Poważnym głosem powie-

działa do mnie: „Ciociu oni mnie już nie 
kochają, bo kiedyś ja i mój brat byliśmy 
dla nich najważniejsi. Inne sprawy się 
nie liczyły”. Mnie samej nie wiele było 
do płaczu, ale nie mogłam okazać 
smutku. Siedziałam przy Ani, tuliłam 
do siebie i gładziłam po jej długich 
włosach. Dziewczynka wtulała się we 
mnie jak małe pisklątko. Pomyślałam 
z żalem, że tyle cierpienia spadło na tak 
małe dziecko. Teraz, gdy potrzebowało 
rodziców najbardziej, ci jej się wyrzekli. 
Dla mnie, młodej wówczas 21-letniej 
dziewczyny było to niezrozumiałe. 
Sprawa Ani zgłoszona została do sądu. 
Rodzice Ani podpisali w sądzie zrze-
czenie się praw do córki. Od tej pory 
o leczeniu dziewczynki decydował tylko 
personel szpitala.

U Ani rozpoczęto radioterapię. We 
wyznaczonych dniach jeździłyśmy 
z Anią karetką na naświetlania, na on-
kologię. Dziewczynka dzielnie znosiła 
przejazdy i wszystkie zabiegi. Była 
cierpliwa, posłuszna, ale przy tym bar-
dzo smutna, bo brakowało jej rodziców. 
Któregoś dnia z Anią porozmawiał psy-
cholog dziecięcy i wytłumaczył sytua-
cję. Przekazał dziewczynce, że rodzice 
zrezygnowali z opieki nad nią, bo się 
bali, że nie dadzą sobie rady zająć się 
nią, gdy jest tak poważnie chora. Pani 
psycholog pocieszała Anię, że rodzice 
może za jakiś czas zmienią zdanie.

Ania od tej pory bardzo często pła-
kała. Jej smutek zwiększał się każdego 
kolejnego dnia. Próbowałam temu za-
radzić, spędzając z Anią jak najwięcej 
czasu. Pomimo że na oddziale było 
bardzo dużo pracy, zawsze znalazłam 
czas dla dziewczynki, żeby z nią po-
rozmawiać. Próbowałam opowiadać 
jakieś śmieszne historie, a na dobranoc 
mówiłam lub czytałam jej bajkę.

Początkowo Ania miała minę obo-
jętną, nie reagowała na nic uśmie-
chem. Z czasem zaczęło to się zmie-
niać. Najpierw pojawił się niewielki 
grymas uśmiechu a później, z każdym 
dniem coraz większy uśmiech. Jak 
przychodziłam na dyżur, to dziewczyn-
ka zawsze czekała koło drzwi oddziału, 
podbiegała do mnie radośnie i tuliła się 
z całej siły. Za każdym razem przyno-
siłam jej jakąś niespodziankę. Lubiłam 
jej dawać prezenty, bo widziałam jak 
bardzo z tego się cieszy. Gdy dostała 
ode mnie lalkę, to zawsze z nią spała, 
chodziła i jeździła na zabiegi. Wie-
działam, że prezenty nie zastąpią Ani 
mamy i taty. Ale co innego mogłam 
dla niej zrobić? Po prostu przy niej 
być i obdarować czym możliwe. Gdy 
Ania zakończyła radioterapię, szukano 
dla niej szpitala, gdzie wykonanoby 
jej zabieg operacyjny usunięcia guza 

mózgu. Były z tym trudności, ponie-
waż umiejscowienie guza było bardzo 
niebezpieczne. Żaden szpital nie chciał 
się tego podjąć. Po długich staraniach 
dekarze z jednego z klinicznych od-
działów neurochirurgicznych zgodzili 
się zoperować dziewczynkę. Lekarze 
stwierdzili, że jeżeli nawet dziewczynka 
przeżyje zabieg, to może być niepeł-
nosprawna fizycznie lub psychicznie 
do końca życia. Na czas oczekiwania 
na zabieg, dziewczynka została prze-
wieziona do Domu Dziecka. Trudno mi 
było żegnać się z Anią, bo wiedziałam, 
że będzie znowu przechodziła trudny 
okres adaptacji w nowym miejscu. Po 
Anię przyjechała wychowawczyni z 
Domu Dziecka. Miałam wtedy dyżur, 
więc zapewniłam Anię, że będę ją 
odwiedzała. Dziewczynka rzuciła mi 
się na szyję i powtarzała bez koń-
ca słowa: „Kocham cię ciociu”. Łzy 
zaczynały napływać mi do oczu, ale 
musiałam je powstrzymać, żeby Ania 
tego nie zobaczyła. Byłoby jej jeszcze 
trudniej pożegnać się. Wychowawczyni 
z Domu Dziecka poprowadziła Anię 
do wyjścia. Poczułam jakąś pustkę, 
brakowało mi Ani już po chwili. Tak, 
jak obiecałam, co parę dni chodziłam 
odwiedzać Anię w Domu Dziecka. Ania 
witała mnie zawsze z wielką radością 
i powtarzała: „Ciociu jak dobrze, że 
jesteś.” Przynosiłam jej zawsze coś 
w prezencie, ale Ania wciąż powtarzała 
poważnym głosem: „Nie kupuj mi nic 
ciociu, bo ja tylko ciebie potrzebuję. Nic 
innego”. Myślałam sobie wtedy, że to 
dziecko jest mądrzejsze niż niejeden 
dorosły. Siadałam z Anią w świetlicy 
a ona opowiadała mi o nowo pozna-
nych koleżankach.

Po dwóch tygodniach Ania została 
przewieziona na oddział neurochirurgii 
w celu usunięcia guza mózgu. Zabieg 
przeszła szczęśliwie. Guz został w ca-
łości usunięty. Dziewczynka szybko 
wracała do sił. Po miesiącu znowu 
trafiła na mój oddział, w celu konty-
nuacji leczenia cytostatykami. Ania 
cieszyła się, że znowu często spoty-
kamy się i spędzamy ze sobą dużo 
czasu. Opowiadała mi o wrażeniach 
z oddziału neurochirurgii. Była bardzo 
pogodna i szczęśliwa. Nie miała już 
napadów drgawek. Żadne powikłania 
pooperacyjne też nie wystąpiły. Jak 
miałam dyżur i przychodził wieczór, 
to Ania zawsze wołała: „Ciociu chodź 
opowiedzieć mi bajeczkę”. Przeważnie 
pod koniec bajki zasypiała.

Po zakończonym leczeniu cytosta-
tykami, dziewczynka wróciła do Domu 
Dziecka. Tym razem pożegnanie było 
łatwiejsze, bo Ania dobrze wiedziała, 
że będę ją znowu odwiedzała. Wierzyła 

Odgłosy smutku z oddziału pediatrii
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mi, bo nigdy jej nie zawiodłam. Na do 
widzenia krzyknęła: „Do zobaczenia 
ciociu”. Tak, jak obiecałam, znowu czę-
sto gościłam w Domu Dziecka i miło 
spędzałam czas z Anią. Co jakiś czas 
Ania była przyjmowana na oddział pe-
diatrii, ponieważ powikłaniem po che-
mioterapii była małopłytkowość. Ania 
wtedy żartowała, że ona też do mnie 
przychodzi na odwiedziny na oddział, 
tak jak ja do niej do Domu Dziecka.

Ania, podczas pobytu w szpitalu 
miała lekcje na oddziale. Gdy nie 
potrzebowała leczenia to chodziła 
do szkoły. Uczyła się bardzo dobrze. 
Szybko nadrabiała zaległości z czasu 
choroby. Nie miała problemu z nauką, 
pomimo że istniało takie niebezpie-
czeństwo z powodu operacji guza 
mózgu. Pierwszą klasę Ania ukończyła 
z bardzo dobrymi wynikami. Otrzymała 
promocję do drugiej klasy. W drugiej 
klasie rozpoczęła też przygotowania 
do I komunii św. Gdy zbliżał się ten 
ważny dzień dla Ani, dziewczynka 
poprosiła mnie, abym przyszła na tę 
uroczystość. Podczas moich odwie-
dzin w Domu Dziecka, powiedziała do 
mnie delikatnym głosikiem: „Ciociu, 
jak wiesz, mamusia i tatuś mnie nie 
chcą. Czy będziesz taka kochana 
i przyjdziesz na moją I komunię świę-
tą?” Poczułam wielki ból w sercu i 
żal do rodziców Ani, że zostawili tak 
wspaniałe dziecko. Zgodziłam się 
bez zastanowienia. Chciałam Ani do-
starczyć chociaż trochę radości. Ania 
ucieszyła się z mojej odpowiedzi i z 
utęsknieniem czekała upragnionego 
dnia. W piękny majowy dzień przy-
jechałam do kościoła jeszcze przed 
czasem.

Po nocnym dyżurze byłam zmę-
czona i śpiąca, ale od tego ważniejsza 
była Ania. Czekałam jej przyjazdu, 
w pewnym momencie podjechał 
samochód i wysiadła z niego Ania w 
pięknej, białej sukience i jej wycho-
wawczyni. Ania podbiegła do mnie, 
przytuliła się i powiedziała: „Dzisiaj 
będziesz dla mnie mamą, tatą, mamą 
chrzestną i tatą chrzestnym. Musisz te 
wszystkie osoby zastąpić”. Ja dałam 
odpowiedź, że postaram się, a ona ze 
łzami w oczach powiedziała:” „Ja ci po-
mogę”. Wszystkie dzieci przystępujące 
w tym dniu do I komunii św. ustawiły 
się w dwuszeregu przed kościołem, 
a rodzice udzielali błogosławieństwa. 
Ja podeszłam do Ani i drżącą ręką 
zrobiłam znak krzyża na jej czole. 
Ania pięknie uśmiechnęła się. Później 
było uroczyste wprowadzenie dzieci 
przez rodziców do kościoła. Ja szłam 
obok Ani.

Ania nie przestawała się uśmiechać 
ani na chwilę. Było widać szczęście na 
jej twarzy. Po mszy złożyłam życzenia 
Ani i wręczyłam jej prezent. Ania i jej 

wychowawczyni zaprosiły mnie na 
uroczysty obiad do Domu Dziecka. Za-
proszenie przyjęłam z radością. Przez 
całą drogę Ania kurczowo trzymała 
mnie za rękę, tak jakby się bała, że-
bym jej nie uciekła. Gdy dotarłyśmy na 
miejsce, Ania zaprosiła mnie do stołu 
i wskazała miejsce obok niej. Jadłyśmy 
z apetytem rozmawiając na różne te-
maty. Po obiedzie był słodki poczęstu-
nek, na którym Ania częstowała mnie 
wszystkim, co najlepsze. Cieszyła się 
bardzo moją obecnością, a ja robiąc 
jej radość, też byłam szczęśliwa. Ania 
przed moim odejściem pokazała mi 
swój pokój, chwaliła się porządkiem. 
Pożegnałyśmy się późnym wieczorem. 
Gdy odchodziłam, Ania zarzuciła mi 
ręce na szyję i powiedziała: „Dałaś 
sobie radę ciociu. Byłaś dzisiaj dla 
mnie mamą, tatą, mamą chrzestną 
i tatą chrzestnym. Dziękuję bardzo”. 
Dała mi buziaka w policzek i pobiegła 
do reszty dzieci.

Odwiedzałam później Anię syste-
matycznie co jakiś czas, albo ona 
przychodziła na krótkie leczenie do 
mnie, na oddział. Zawsze cieszyłyśmy 
się ze wspólnych spotkań.

Gdy Ania miała 15 lat, odnosiła 
duże sukcesy w nauce, jeździła na 
różne olimpiady międzyszkolne, była 
całkowicie zdrowa. Wówczas jej ro-
dzice zaczęli starać się o odzyskanie 
dziecka. W sądzie odbyła się sprawa. 
Niestety, dziewczynka odmówiła 
powrotu do domu, a sąd do tego się 
przychylił.

Cały czas utrzymywałam kontakt 
z Anią. Gdy Ania dorosła i zakończyła 
edukację, została wychowawczynią 
w Domu Dziecka. Gdy jej wychowan-
kowie trafiali do mnie na oddział na 
leczenie, zawsze chwalili panią Anię.

Miło było tego słuchać. Do tej pory 
utrzymuję kontakt z Anią.

Cieszę się, że wybrałam zawód 
pielęgniarki i kształciłam się w tym 
kierunku. Gdybym miała wybierać 
powtórnie, dokonałabym takiego sa-
mego wyboru.

Danuta Stecków

Od ponad 10 lat moje Muzeum Sto-
matologii organizuje liczne spotkania 
i wystawy m.in. na Zamku w Baranowie 
Sandomierskim, w Pałacu Oborskich w 
Mielcu, na Zamku w Łańcucie, w Ra-
tuszu w Częstochowie, w Muzeum 
Miejskim w Leżajsku, w Spichlerzu w 
Gorzowie Wielkopolskim i w wielu innych 
wspaniałych miejscach.

Pandemia COVID ograniczyła dzia-
łalność wszystkich muzeów. W związku 
z zaistniałą sytuacją zrodził się pomysł 
popularyzacji dziedziny historycznej 
poprzez wydawanie cykliczne publikacji 
zawierających krótkie opowiadania osób 
związanych z medycyną. Na konkurs 
przyszło ponad 40 prac, każda zawie-
rająca osobiste epizody związane ze 
służbą zdrowia. Komisja konkursowa, w 
skład której wchodzili p.p. Natalia Holik 
i Katarzyna Mikołajewska wraz z auto-
rem Piotrem Kuźnikiem stanęła przed 
ogromnym wyzwaniem, aby wybrać 24 
opowiadania do pierwszej publikacji.

Praca ta nie powstałaby bez pomocy 
Naczelnej Izby Lekarskiej, Naczelnej 
Izby Aptekarskiej oraz Polskiego Towa-
rzystwa Stomatologicznego, które objęły 
moją publikację honorowym patronatem.

Dziś chciałbym przedstawić Państwu 
wyróżnione opowiadanie pt. „Odgłosy 
smutku z oddziału pediatrii” autorki Da-
nuty Stecków.

Każde z opowiadań zawartych 
w książce stanowi część życia pracow-
nika służby zdrowia.

Nadmieniam, że Muzeum Stoma-
tologii przygotowuje II edycję konkursu 
i zachęcam Państwa do składania prac 
na adres konkurs@muzeumstomatolo-
gii.pl lub listownie Muzeum Stomatologii 
ul. Jasnogórska 92,42-217 Częstochowa 
oraz do zakupu książki na stronie inter-
netowej www.muzeumstomatologii.pl

Życzę miłej lektury
lek. stom. Piotr Kuźnik

Muzeum 
Stomatologii 

zaprasza
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W uroczystości wzięli udział Poseł 
na Sejm RP dr Zdzisław Wolski, Sena-
tor RP dr Wojciech Konieczny, Prze-
wodniczący Rady Miasta Częstochowy 
Zbigniew Niesmaczny, Naczelnik 
Wydziału Zdrowia i Spraw Społecz-
nych Urzędu Miasta Częstochowy 
Grażyna Stramska-Świerczyńska, 
Prorektor ds. Studenckich Uniwersytetu 
Humanistyczno-Przyrodniczego im. 
Jana Długosza prof. Joanna Warońska-
-Gęsiarz, przedstawiciel Naczelnej 
Rady Lekarskiej dr Marek Stankiewicz, 
Prezes Towarzystwa Lekarskiego Czę-
stochowskiego dr Beata Zawadowicz, 
Prezes Fotoklubu RP Małgorzata 
Dołowska, Wicedyrektor Muzeum 
Częstochowskiego Łukasz Pabiś oraz 
reprezentanci środowisk medycznych, 
prawniczych, placówek kulturalnych. 
Gościem honorowym Salonu był pro-
fesor Maurizo Iazzeola – Prezydent 
Włoskiego Towarzystwa Lekarzy Fo-
tografów AMFI.

W tegorocznym Salonie wzięła 
udział rekordowa ilość uczestników 
– 125. z 16 krajów: Australii, Bangla-
deszu, Bułgarii, Egiptu, Indii, Irlandii, 
Izraela, Kanady, Niemiec, Polski,  Sło-
wenii, Szwecji,  USA, Węgier, Wielkiej 
Brytanii i Włoch. Wśród nich znalazło 

się 36 debiutantów. Uczestnicy Salonu 
nadesłali 929 fotografii. W gronie lau-
reatów znalazło się 41 uczestników, w 
tym 9 debiutantów. Laureatem Photo-
ArtMedica 2022 Grand Prix, statuetki 
autorstwa częstochowskiego artysty 
Mariusza Chrząstka, został dr Shou-
rjendra Datta z Indii. 

Wśród złotych medalistów znaleźli 
się: dr Kazimierz Pichlak z Podgórzy-
na, dr Jakub Jóźwiak z Warszawy, dr 
Ibrahim Iqbal z Bangladeszu, dr Robin 
Yong z Australii. Medale Honorowe 
FIAP zdobyli dr Franco Ameli z Włoch 
oraz dr Leonid Goldin z Izraela.

W Salonie wzięło udział dziewię-
cioro członków OIL w Częstochowie. 
Nagrodę Prezesa OIL w Częstochowie 
dr Mariusza Malickiego zdobyła dr Anna 
Paluch, a Honorowe Wyróżnienie Pho-
toArtMedica dr Jarosław Rajczyk. 

W tym roku, po raz pierwszy została 
przyznana nagroda im dr. Władysława 
Biegańskiego „Polskiego Hipokratesa” 
za szczególne walory etyczne, ufun-
dowana przez Towarzystwo Lekarskie 
Częstochowskie założone w 1901 
roku przez dr. Biegańskiego. Nagrodę 
tę zdobył dr Mariusz Młodzianowski 
z Gdańska.

W części artystycznej wystąpił 

przybyły na to wydarzenie w przerwie 
występów w Szwajcarii duet operowy 
Judyta Fąfara (mezzosopran) i Krzysz-
tof Caban (baryton) prezentując prze-
boje scen operowych i operetkowych.

W dotychczasowych 10 edycjach 
nadesłano 877 zgłoszeń. Wzięło w 
nich udział 374 uczestników z 32 kra-
jów świata, którzy nadesłali aż 5948 
fotografii. Dotychczas w konkursach 
zaprezentowali się członkowie wszyst-
kich polskich izb lekarskich, najliczniej 
były reprezentowane izby w Częstocho-
wie, Katowicach, Krakowie, Poznaniu i 
Łodzi. Licznie zaprezentowali się rów-
nież przedstawiciele 38 specjalności 
medycznych – najbardziej kreatywni 
okazali się okuliści, interniści, gineko-
lodzy/położnicy, kardiolodzy i pediatrzy. 
Również licznie zaprezentowali się 
dentyści – 35, rezydenci/stażyści – 26 
oraz studenci medycyny – 48.

 Drodzy Uczestnicy, dziękuję Wam 
serdecznie za podzielenie się swoją 
pasją i talentami, i stworzenie tego 
artystycznego potencjału.

Ten niewątpliwy sukces naszego 
środowiska nie byłby możliwy bez 
wsparcia naszych Patronów, Partne-
rów i Sponsorów. Chciałbym bardzo 
serdecznie podziękować Prezesom 

Jubileuszowy Salon Fotografii Artystycznej

Laureaci Salonu PhotoArtMedica 2022 wraz z organizatorami.

W dniu 22 października 2022 roku, tradycyjnie w Sali Re-
prezentacyjnej Ratusza-Muzeum Częstochowskiego, odbyła 
się ceremonia otwarcia i wręczenia nagród laureatom 10. 
Jubileuszowego Międzynarodowego Salonu Fotografii Arty-
stycznej Lekarzy „PhotoArtMedica 2022” organizowanego 
przez Okręgową Izbę Lekarską w Częstochowie. Odbywał 
się on pod Honorowymi Patronatami Prezesa Naczelnej Rady 
Lekarskiej i Prezydenta Miasta Częstochowy oraz Auspicjami 
Międzynarodowej Federacji Sztuki Fotograficznej i Patrona-
tem Fotoklubu Rzeczypospolitej Polskiej. Patronat medialny 
objęła Gazeta Lekarska.
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Naczelnej Rady Lekarskiej – dr n. med. 
Maciejowi Hamankiewiczowi, prof. dr 
Andrzejowi Matyi oraz dr Łukaszowi 
Jankowskiemu – za Patronaty Hono-
rowe oraz za wsparcie dla wszystkich 
dziesięciu edycji Salonów PhotoArtMe-
dica. Dziękuję również Prezydentowi 
Miasta Częstochowy Krzysztofowi Ma-
tyjaszczykowi za coroczne Patronaty 
Honorowe od pierwszej edycji oraz 
wsparcie organizacyjne. Dziękuję 
Międzynarodowej Federacji Sztuki 
Fotograficznej FIAP z Luksemburga 
oraz jej Prezydentowi Riccardo Busi 
za Auspicje i życzliwość dla naszego 
Salonu. Dziękuję Fotoklubowi Rze-
czypospolitej Polskiej i jego Prezesom 
Mieczysławowi Cybulskiemu oraz 
Małgorzacie Dołowskiej za Patronaty 
10-ciu edycji i wsparcie merytoryczne 
oraz przewodniczenie pracom jury. 
Składam serdeczne podziękowania 
dla naszych wszystkich Partnerów 
i Sponsorów wspierających nas przez 
te 10 lat, szczególnie dla Towarzystwa 
Ubezpieczeń INTER POLSKA i jego 
Prezesa Janusza Szulika. 

Słowa podziękowań za wsparcie 
idei Salonów PhotoArtMedica kieruję 
także do moich Kolegów Prezesów 
Okręgowej Izby Lekarskiej w Często-
chowie dr. Mariusza Malickiego i dr. 
Zbigniewa Brzezina, jak również Ko-
leżanek i Kolegów z Okręgowej Rady 
Lekarskiej.

Składam także serdeczne podzięko-
wanie dla Biura Okręgowej Izby Lekar-
skiej, szczególnie dla Pań Olgi Nocoń, 
Anety Czekaj, Iwony Coner i Rity Idziak 
za wsparcie organizacyjne.

Szczególne podziękowanie kieruję 
do mojego zespołu organizacyjnego, 
Dyrektora Biura OIL Pawła Rakusa i dr 
Anity Muskalskiej, z którym od 10 lat na 
co dzień działamy na wielu płaszczy-
znach starając się, aby każda kolejna 
edycja Salonu była coraz lepsza.

Drogie Koleżanki, Drodzy Koledzy,
„Medycyna i sztuka wywodzą się 

z jednego pnia. Obie biorą początek 
w magii...”. Słowa te wypowiedział 
Profesor Andrzej Szczeklik, świato-
wej sławy polski lekarz, naukowiec, 
nauczyciel akademicki – laureat wielu 
międzynarodowych prestiżowych na-
gród, także przyjaciel i opiekun artystów 
krakowskiej bohemy. Współczesność, 
stawiając nam coraz to nowe wyzwa-
nia, skłania do alienacji medycyny 
od jej korzeni. Jednak nasze środo-
wisko, mimo tych wyzwań, stara się 
trwać przy uniwersalnych wartościach 
i często postrzegać swój zawód jako 
sztukę. Niewątpliwie sprzyjają temu 
pozazawodowe pasje – literatura,  
muzyka, malarstwo, także fotografia 
– nadając wykonywanemu przez nas 
zawodowi dodatkową wartość. I to Wy, 
drodzy Uczestnicy Salonów PhotoArt-
Medica, Wasza pasja jest tą wartością.

Było wielką przyjemnością dla 
nas, organizatorów, móc tworzyć dla 
Was, i z Wami, te 10 Salonów Pho-
toArtMedica, cieszyć się wspólnie 
pięknymi zdjęciami, rozwijać naszą 
wyobraźnię i budować społeczność 
PhotoArtMedica. Mamy nadzieję na 
wspólną kontynuację tej idei i kolejne 
jubileusze z dotychczasowymi i nowymi 
uczestnikami!

Prezes OIL w Częstochowie dr Mariusz 
Malicki i prezydent AMFI prof. Maurizio 

Iazzeola

Prezes Fotoklubu RP dekoruje dr. Michała 
Marca Srebrnym Medalem Fotoklubu RP

Laureat Złotego Medalu Fotoklubu RP
dr Kazimierz Pichlak

Dr n. med. Krzysztof Muskalski 
artysta fotografik – EFIAP/p, PPSA, 

HonAMFI, GAPU,G.APS, AFRP, ZPAF
pomysłodawca i przewodniczący 

Salonów „PhotoArtMedica”
Autorzy fotografii z wernisażu: 

Dorota Orzełek
i Zbyszek Górawski

Galeria Laureatów i Salon Sławy Pho-
toArtMedica na: www.photoartmedica.pl

Laureat Złotego Medalu PhotoArtMedica 
dr Jakub Jóźwiak

Laureatka Srebrnego Medalu Fotoklubu 
RP dr Anna Bolechowska-Karoń

Laureat Brązowego Medalu PhotoArtMe-
dica dr Adam Szczeniowski

Duet operowy Judyta Fąfara (mezzoso-
pran) i Krzysztof Caban (baryton)
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The salt dryers, dr Shourjendra Datta (Indie) – jedno z 4 zdjęć nagro-
dzonych PhotoArtMedica 2022 Grand Prix oraz nagrodzone Nagrodą 
Specjalną przewodniczącej jury Małgorzaty Dołowskiej

Solne płytki po horyzont, dr Anna Paluch – Nagroda Prezesa OIL
w Częstochowie

Bohaterowie pandemii, prof. Maurizio Iazeolla (Włochy) – Honorowe 
Wyróżnienie PhotoArtMedica

Za covidową kurtyną, prof. Piotr Milkiewicz
– Srebrny Medal PhotoArtMedica

Nieznane oblicze Taj Mahal, student Michał Kawa – uczestnik Salonu 
PhotoArtMedica (fot. po lewej)

Tęczówkowo, dr Monika Majchrowicz
– uczestniczka Salonu PhotoArtMedica
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USA-Prismatic Springs, dr Catherina Dominguez (Włochy)  –  Nagroda 
Przewodniczącego Salonu PhotoArtMedica

Dotyk, dr Marcin
Młodzianowski

– Medal im. Dr. Wła-
dysława Biegańskie-

go za szczególne 
walory etyczne

Drzewo z Hokkaido – prof. Paul Byrne (Irlandia) - Honorowe Wyróżnie-
nie PhotoArtMedica

Don Peppino,
prof. Francesco 
Carracchia
(Włochy)
– Honorowe
Wyróżnienie 
PhotoArtMedica

Zespół organizacyjny 10. Salonów PhotoArtMedica: Anita Muskalska, 
Paweł Rakus i Krzysztof Muskalski
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Dziesiątemu Jubileuszowemu 
Salonowi PhotoArtMedica 2022 towa-
rzyszyła wystawa fotografii Włoskiego 
Towarzystwa Lekarzy Fotografów 
AMFI „Setne sekund między bólem 
a nadzieją”. Wcześniej była ona pre-
zentowana we Włoszech (Benevento 
i Mediolan) oraz w Brazylii (Rio de 
Janeiro). Otwarcie wystawy miało 
miejsce 21 października w Galerii4Arte 
w Częstochowie, a wystawę otworzył 
Prezydent AMFI prof. Maurizio Iaze-
olla. W otwarciu uczestniczyli Prezes 
Fotoklubu RP Małgorzata Dołowska, 
właściciel Galerii dr n. med. Krzysz-
tof Janik i przewodniczący Salonów 
PhotoArtMedica dr n. med. Krzysztof 
Muskalski oraz licznie zebrana pub-
liczność. Mieliśmy przyjemność obej-
rzeć 51 fotografii autorstwa naszych 
Przyjaciół z Włoch, fotografii dokumen-
tujących czas pandemii Covid-19, foto-
grafii pełnych ładunku emocjonalnego, 
często przejmujących, ale często 
dających nadzieję. Dziękujemy za tę 
wspaniałą prezentację i za obecność 
naszych włoskich Przyjaciół Maurizio, 
Paoli, Davide i Manuela. Tłumacze-
nie w j. włoskim prowadziła dr Anita 
Muskalska.

Polsko-włoskie klimaty muzyczne 
zapewniła wokalistka Olga Przybylik 
przy akompaniamencie Andrzeja 
Młodkowskiego, a smakowite klimaty 
kulinarne restauracja Awokado. 

Cenimy sobie bardzo już wieloletni 
udział 25 naszych włoskich Kolegów 
w Salonach PhotoArtMedica. Wielu 
z nich znalazło się wśród laureatów, 
a dr Franco Ameli sięgnął po główną 
nagrodę PhotoArtMedica Grand Prix 
w 2021 roku.

Było nam bardzo miło gościć na-
szych włoskich Przyjaciół również na 
otwarciu Salonu PhotoArtMedica 2022. 
W tegorocznej edycji wzięło udział 13 
uczestników z Włoch, 5 z nich znala-
zło się wśród laureatów, w tym nasz 

Polsko-włoskie klimaty
Organizatorzy wystawy wraz z gośćmi z Włoch

Na zdjęciach obok:
uczestnicy wernisażu

gość Maurizio. Nasi goście w trakcie 
pobytu w Częstochowie mieli okazję 
odwiedzić Muzeum Medali i Monet 
Jana Pawła II na specjalne zaprosze-
nie Krzysztofa Witkowskiego twórcy 
i właściciela tej unikalnej placówki. 
Odwiedzili również Sanktuarium na 
Jasnej Górze, gdzie byli oprowadzani 
przez pełną energii s. Theresitę.

Dziękujemy Wam włoscy Przyja-
ciele za udział i obecność w naszym 
wspólnym festiwalu fotografii medy-
ków.
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W dniu 13 listopada 2022 r. Zarząd 
Włoskiego Towarzystwa Lekarzy Fo-
tografów AMFI przyznał jednogłośnie 
tytuły Członka Honorowego AMFI dr 
Anicie Muskalskiej oraz dr. Krzysztofo-
wi Muskalskiemu w uznaniu za wkład 
w rozwój Towarzystwa i podejmowanie 
wspólnych aktywności.

Lockdown – dr Roberto Carlon

W oczekiwaniu na lepszą przyszłość – prof. Francesco CarracchiaPanie... Ty się tym zajmij! – prof. Francesco Carracchia

Spójrz w przyszłość - dr Catherina DominguezCzas posiłku – dr Giuseppe Iacuitti 

Zamaskowany autoportret – dr Danilo Susi

 Autorzy fotografii z wernisażu:
Dorota Orzełek i Zbyszek Górawski
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15 października 2022 r. w Ratuszu 
Miejskim w Częstochowie odbyła się 
konferencja naukowa Towarzystwa 
Lekarskiego Częstochowskiego „No-
wości w leczeniu niewydolności serca 
i cukrzycy w aspekcie najnowszych 
badań klinicznych”. Współorganiza-
torami konferencji był Urząd Miasta 
Częstochowy i Okręgowa Izba Le-
karska w Częstochowie. Jako prezes 
TLCz otworzyłam i prowadziłam całe 
wydarzenie.

Podczas naszej konferencji wiele 
razy nawiązywano do utworzenia 
kierunku lekarskiego na Uniwersyte-
cie Jana Długosza w Częstochowie, 
który rozpoczął kształcenie przyszłych 
lekarzy od 1 października tego roku.

Jak co roku, uroczyście wręczyli-
śmy laureatom Honorowe Statuetki 
Biegańskiego, które są najwyższym 
odznaczeniem Towarzystwa Lekar-
skiego Częstochowskiego.  Nadawane 
są osobom lub instytucjom zasłużo-
nym dla medycyny i naszego Towa-
rzystwa, którym bliskie są idee doktora 
Władysława Biegańskiego. Statuetki 
wraz z nami wręczali: prezydent Mia-
sta Częstochowy Krzysztof Matyjasz-
czyk i prorektor ds. medycznych i nauk 
o zdrowiu UJD w Częstochowie prof. 
Aleksander Sieroń. Laureaci oprócz 
statuetek i dyplomów otrzymywali 
książkę pod moją redakcją „Doktor 
Władysław Biegański – polski Hipokra-
tes”, która jest pokłosiem obchodów 
100-lecia śmierci doktora Władysława 
Biegańskiego z 2017 r.

Wśród licznych gości uczestnicz-
kami konferencji były przedstawicielki 
Polonii medycznej na Litwie: prof. 
Żana Bumbuliene z Wileńskiego 
Towarzystwa Lekarskiego i PSML 
oraz Eleonora Kwaszczewicziene 
– prezes Polskiego Stowarzysze-

nia Medycznego na Litwie (PSML). 
Przyjaźń i współpraca Towarzystwa 
Lekarskiego Częstochowskiego z Pol-
skim Stowarzyszeniem Medycznym 
na Litwie i Wileńskim Towarzystwem 
Lekarskim datuje się od dawna – od 
I Światowego Kongresu Polonii Me-
dycznej, który odbył się w Częstocho-
wie w 1991 r. Nic więc dziwnego, że 
profesor Żanie Bumbuliene przypadł w 
udziale zaszczyt wygłoszenia wykładu 
inauguracyjnego konferencji „Historia 
polskich towarzystw lekarskich na 
Litwie”. Żana Bumbuliene wygłosiła 
wzruszający wykład, przypomniała, 
że historię polskich towarzystw rozpo-
czyna Wileńskie Towarzystwo Lekar-
skie, które jest najstarsze i w 2005 r. 
obchodziło 200-lecie istnienia. Mimo 
trudnych czasów przetrwało do dzisiaj. 
PSML natomiast prowadzi działalność 
edukacyjną i charytatywną, pomaga 
polskojęzycznej ludności, utrzymuje 
kontakty z polskimi uczelniami, po-
maga studentom medycyny wyjeż-
dżającym na staże i studia do Polski, 
troszczy się o groby polskich lekarzy 
na Rosie w Wilnie. Prelegentka przy-
pomniała niezwykłą atmosferę I Świa-
towego Kongresu Polonii Medycznej w 
Częstochowie, kiedy to polscy lekarze 
z całego świata mogli po raz pierwszy 
odwiedzić ojczyznę.

W gronie tegorocznych laureatów 
Honorowej Statuetki Biegańskiego 
znalazła się prof. Anna Wypych-Ga-
wrońska – rektor UJD w Częstocho-
wie. W laudacji podkreślałam: dzięki 
wizji, zaangażowaniu i wytrwałości 
Pani Profesor oraz wielu innych osób 
starania o utworzenie wydziału le-
karskiego na uczelni zakończyły się 
się sukcesem – w tym roku wydział 
powstał i rozpoczął szkolenie lekarzy.

W tym miejscu 

chciałabym zacytować słowa Pani 
Profesor: „Chcę jeszcze raz bardzo 
serdecznie podziękować za ogromnie 
ważne dla Uniwersytetu i dla mnie 
wyróżnienie Statuetką Władysława 
Biegańskiego! To jest dla mnie wielki 
zaszczyt, zachęcający do dalszej wy-
tężonej pracy na rzecz jak najlepszego 
kształcenia lekarzy w Częstochowie! 
Chcę również serdecznie pogratulo-
wać wspaniałej książki „Doktor Wła-
dysław Biegański – polski Hipokrates”! 
Będzie honorem dla Uczelni nazwanie 
Collegium Medicum imieniem wybitne-
go lekarza i filozofa!

Chciałabym też pogratulować Pani 
Doktor działań jako prezes Towarzy-
stwa Lekarskiego Częstochowskiego. 
Jestem pod ogromnym wrażeniem 
efektów tych działań i dziękuję jako 
częstochowianka za tak wyjątkowe ho-
norowanie Władysława Biegańskiego 
i dbanie o jego pamięć”.

Towarzystwo Lekarskie Często-
chowskie bardzo cieszy się, że marze-
nie, aby wydział lekarski – Collegium 
Medicum w Częstochowie był nazwa-
ny imieniem Władysława Biegańskie-
go – naszego patrona i założyciela, 
spełnia się.

W drugiej części konferencji dr 
hab. n. med. Witold Streb ze Śląskie-
go Uniwersytetu Medycznego i dr n. 
med. Aleksandra Mostowy z poradni 
diabetologicznej w Bytomiu wygłosili 
wykłady poświęcone nowościom w 
leczeniu niewydolności serca i cuk-
rzycy w aspekcie najnowszych badań 
klinicznych. Omówiono najnowsze 
wytyczne i mechanizmy działania – 
dzięki nowym lekom możemy poprawić 
rokowanie i przedłużyć życie naszym 
chorym. Po wykładach uczestnicy 
konferencji mieli sporo pytań do prele-

Honorowe Statuetki Biegańskiego wręczone
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Specjalizacje

sesja wiosenna 2022 r.

kardiologia

Michał Grobelak

choroby wewnętrzne

Agnieszka Łydzbińska

Joanna Małasiewicz-Gajewska

sesja jesienna 2022 r.

położnictwo i ginekologia

Alicja Nowakowska

radiologia i diagnostyka

obrazowa

Izabela Owczarek

Gratulujemy!

21

Laureaci Honorowej Statuetki
Biegańskiego 2022 Pleno Titulo

Grażyna Adamkiewicz – prezes Zarządu NZOZ Combi-Med
Magdalena Bocianowska – Towarzystwo Lekarskie Częstochowskie
Żana Bumbuliene – prezes EURAPAG, Uniwesytet Wileński, Wileńskie Towa-
rzystwo Lekarskie, PSML
Dariusz Czekaj – NZOZ Combi-Med
Krzysztof Janik – zastępca przewodniczącego Częstochowskiego Oddziału TIP
Eleonora Kwaszczewicziene – prezes Polskiego Stowarzyszenia Medycznego 
na Litwie
Stanisław Nowak – Śląski Uniwersytet Medyczny, Okręgowa Izba Pielęgniarek 
i Położnych w Częstochowie
Grzegorz Opolski – Warszawski Uniwersytet Medycznych
Agnieszka Stasińska – Towarzystwo Lekarskie Częstochowskie
Krzysztof Szmaciarski – prezes Zarządu NZOZ Przychodnia Lekarska „Księ-
życowa”
Maria Szwarc – Stowarzyszenie Opieki Hospicyjnej Ziemi Częstochowskiej
Anna Wypych-Gawrońska – JM Rektor Uniwersytetu Humanistyczno-Przy-
rodniczego im. Jana Długosza w Częstochowie

Laureaci Honorowej Statuetki Biegańskiego 2020
Pleno Titulo

Jan Z. Peruga
Beata Wożakowska-Kapłon

gentów – wywiązała się ciekawa dys-
kusja. Uczestnicy konferencji otrzymali 
certyfikaty i 4 punkty edukacyjne.

Na zakończenie zacytuję słowa 
prof. Beaty Wożakowskiej-Kapłon 
z Collegium Medicum Uniwersytetu 
Jana Kochanowskiego w Kielcach 
– laureatki Honorowej Statuetki Bie-
gańskiego – „Jeszcze raz dziękuję za 
przyznane mi wyróżnienie i gratuluję 

pani dokonań i działalności, której 
owocem była między innymi wczo-
rajsza uroczystość. Jej wspaniała 
oprawa, znakomita organizacja i treści 
z niej płynące pozostaną w pamięci 
wielu z nas na długo”.

lek. med. Beata Zawadowicz
prezes Towarzystwa

Lekarskiego Częstochowskiego

Zdj. Paweł Rakus
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Pod takim tytułem w Teatrze imie-
niem Adama Mickiewicza w Często-
chowie zorganizowano w dniu 14 
listopada  2022 roku XIII Teatralną  
Konferencję Neonatologiczną.

Organizatorzy wydarzenia to: 
Oddział Neonatologii, Patologii i In-

tensywnej Terapii Noworodka Wo-
jewódzkiego Szpitala Specjalistycz-
nego im. N.M.P. w Częstochowie, 
Śląski Oddział Regionalny Polskiego 
Towarzystwa Neonatologicznego   
oraz Fundacja „Ratujmy Życie Dzie-
ciom”. Konferencję zorganizowano 
we współpracy z Uniwersytetem 
Humanistyczno-Przyrodniczym im. 
Jana Długosza w Częstochowie oraz 
Okręgową Izbą Lekarską. Na wstępie 
uczciliśmy minutą ciszy pamięć osób, 
które zginęły w wyniku agresji Rosji 
na Ukrainę oraz  zmarłych z powodu 
choroby covidowej, w tym pamięć 
Pani Profesor Elżbiety Gajewskiej. 
Uroczystego otwarcia konferencji 
i powitania zaproszonych dokonał 
dyrektor Szpitala Zbigniew Bajkow-
ski. Wykład inauguracyjny pt. „31 lat 
minęło... Co współczesny świat ofe-
ruje najmłodszym?” przedstawiła dr n. 
med. Jolanta Warzycha. Rozpoczęła 
od fragmentu wypowiedzi Jana Pawła 
II Każdy z nas znajduje w życiu jakieś 
swoje Westerplatte. Jakiś wymiar 
zadań, które musi podjąć i wypełnić 

(…). Przedstawiła historię oddziału, 
którego historia sięga do szpitala przy 
ulicy Kordeckiego z charyzmatyczną 
dr Marią Wichurą. Historia zatoczyła  
koło. Od sierpnia 2022 roku pracuje-
my w jednym połączonym Oddziale  
Neonatologii, Patologii i Intensywnej 

Terapii Noworodka. W drugiej części 
wykładu dr Warzycha przedstawiła za-
grożenia dla dzieci we współczesnym 
świecie, do których zaliczyła: wojnę, 
fonoholizm, netoholizm, alkoholizm, 
nikotynizm, uzależnienia od środków 
psychoaktywnych. Zaznaczyła, że te-
lemedycyna w neonatologii i pediatrii  
to również zagrożenie, bo dziecko po-
winno być zbadane w rzeczywistości, 
a nie on-line. 

Dr Warzycha zakończyła prezen-
tację słowami lekarza anestezjologa, 
laureata Nagrody OTIS`2022: Medycy-
na jest moim oknem na świat…

Następnie dzieci urodzone w Szpi-
talu im. NMP w Częstochowie przed-
stawiły autorski program „Czarownica 
Higienica”. Zachwyciły słuchaczy 
dobrym wokalem, recytacją i tańcami. 
Uroczystość zaszczycili swą obecnoś-
cią: wikariusz kurii ksiądz Andrzej Ku-
liberda, Ewa Piasecka reprezentująca 
senatora RP Ryszarda Majera, Graży-
na Matyszczak reprezentująca posła 
i ministra kultury Szymona Giżyńskie-
go, wojewoda Robert Magdziarz, Lud-

miła Prentkowska – kierownik Działu 
Nadzoru nad Matką i Dzieckiem w 
Wydziale Zdrowia Śląskiego  Urzędu 
Wojewódzkiego, Grażyna Stramska-
-Świerczyńska – naczelnik Wydziału 
Zdrowia Urzędu Miasta Częstochowy, 
rektor Uniwersytetu Humianistyczno-

-Przyrodniczego im. Jana Długosza  
prof. Anna Wypych-Gawrońska, dzie-
kan dr Anna Pilis,dyrektorzy szkół 
promujących zdrowie, neonatolodzy  
województwa śląskiego oraz pracow-
nicy szpitala. Otrzymaliśmy liczne listy 
gratulacyjne. Do Częstochowy przy-
jechali znakomici wykładowcy. Pro-
fesor Maria Katarzyna Borszewska-
-Kornacka wygłosiła wykład dotyczący 
codziennego problemu neonatologów 
pt. „Żółtaczki okresu noworodkowe-
go – nowe wytyczne AAP.” Profesor 
Magdalena Marczyńska z Kliniki 
Chorób Zakaźnych Warszawskiego 
Uniwersytetu Medycznego przedsta-
wiła ciekawą prezentację: „Aktualiza-
cja zaleceń w postępowaniu z matką 
i noworodkiem w przypadku chorób 
odmatczynych. Sytuacja zdrowotna  
najmłodszych po 24 lutego 2022”. Pro-
fesor Maria Wilińska – kierownik Kliniki 
Neonatologii w CMKP oraz przewod-
nicząca KUKP wygłosiła wykład pt. 
„Karmienie piersią jako profilaktyka 
dysplazji oskrzelowo-płucnej. Moje do-
świadczenia .Przegląd piśmiennictwa”. 

WSPÓŁCZESNY  ŚWIAT MAŁEGO  PACJENTA

Dr n. med. Jolanta Warzycha Prof. Maria K. Borszewska-Kornacka Ewa Piasecka

Prof. Anna Wypych-Gawrońska Prof. Magdalena Marczyńska Prof. Iwona Maroszyńska



Profesor Iwona Maroszyńska – 
dyrektor ICZMP w Łodzi, kierownik 
Kliniki Intensywnej Terapii i Wad Wro-
dzonych Noworodków i Niemowląt 
niezwykle  interesująco omówiła temat 
interdyscyplinarny: „Neonatologia jutra 
– wyzwania i możliwości”. Przeniosła 
nas w świat nowoczesnych technologii 
medycznych.

Dr n. med. Jolanta Warzycha 
przedstawiła temat „Dylematy etyczne 
neonatologa”. Panie psycholog pra-
cujące z nami Ewa Gardian i Patrycja  
Patyk omówiły szczegółowo temat pt. 
„Współpraca psychologa z neonatolo-
giem i położnikiem. Rola psychologa 
w rozwiązywaniu codziennych proble-
mów”. Konferencję  zaszczyciła  obec-
nością dr Ada Sterczewska, grająca 
w Krajowej Orkiestrze Lekarzy – mi-
strzyni gry na skrzypcach, nagrodzona 
przez uczestników gromkimi brawami.

Konferencję podsumowała dyrektor 
ds. lecznictwa dr n. med. i n.o zdr. 
Jolanta Majer. Podziękowała organiza-

torom za profesjonalizm i wytrwałość.
W foyer teatru zaprezentowane 

zostały prace plastyczne dzieci z SP 
38 nagrodzone w konkursie międzykla-
sowym: „Dbałość o zdrowie moim obo-
wiązkiem?”. Organizatorem konkursu i 
wystawy była nauczycielka Ewa Warzy-
cha. Uczestnicy konferencji otrzymali 
pamiątkowe kubki z adrukiem dzieła 

Wyspiańskiego pt. „Helenka Sterna-
bachówna”. Jest to kolejny kubek do 
kolekcji wybranych prac polskiego arty-
sty. W foyer zorganizowaliśmy również 
wystawę dotychczasowych kubków 
z poprzednich konferencji.

Po uroczystej kolacji nadszedł 
czas na ucztę duchową. Z prawdziwą 
przyjemnością obejrzeliśmy spektakl 
pt. „Mały Książę. Opowieść”. To był 
udany dzień dla wszystkich i zródło 
satysfakcji dla organizatorów.

Marta Baryła, Ada Sterczewska, 
Marta Bazylińska, Jolanta Warzycha
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W dniu 14grudnia 2022 r. w Klu-
bie Tori zorganizowano spotkanie pt. 
„Wiedza i praktyka w neonatologii” 
połączone ze spotkaniem wigilijnym. 

Otwarcia spotkania dokonała dr 
n. med. Jolanta Warzycha – prezes 
Śląskiego Oddziału Regionalnego 
Polskiego Towarzystwa Neonatolo-
gicznego i organizatorka wydarzenia.

W spotkaniu uczestniczył  dyrektor 
Wojewódzkiego Szpitala Specjali-
stycznego Zbigniew Bajkowski, który 
przedstawił plany dotyczące szpitala. 
Spotkanie zaszczycili swą obecnością 
dyrektor Biura Wojewody Śląskiego, 
naczelnik Wydziału Zdrowia, lekarze  
położnicy, rezydenci, neonatolodzy 
województwa śląskiego, dyrektor 
świetlicy socjoterapeutycznej. Neo-
natolodzy zorganizowali świąteczną 
loterię, z której dochód przekazano 
dla    Częstochowskiego Towarzystwa  
Profilaktyki Społecznej. Zaproszeni 
goście  złożyli nam życzenia świą-
teczne i gratulacje w związku z wielo-
ma inicjatywami, które podejmujemy. 
Wykład pt. „RSV u wcześniaków 
– profilaktyka, leczenie” interesująco 
przedstawiła dr Marta Rakowska, 
która od wielu lat prowadzi program 
związany z Synagisem. Dr Marta 
Baryła wygłosiła wykład „Kwadrans 
z resuscytacji noworodka  – spojrze-
nie neonatologa i instruktora NLS” 
podając wiele praktycznych uwag 
dla osób pracujących na bloku po-
rodowym.

Dr n. med. Jolanta Warzycha 
przedstawiła prezentację pt. „Biała 
Księga pandemii”. Omówiła zmianę 
definicji pandemii przez WHO i wiele 
kontrowersyjnych faktów z lat 2020-
2021 pozostawiając ocenę „pande-
micznej” rzeczywistości słuchaczom.

Następnie wysłuchaliśmy koncertu 
w wykonaniu Gabriela Perygi – 12 
-letniego akordeonisty. Uroczysta 
kolacja wigilijna była podsumowaniem 
naszego naukowego spotkania.

Marta Baryła,
Marta Bazylińska, 
Jolanta Warzycha

Ewa Wojtachnio

Mistrzowie tańca

Dr Ada Sterczewska

WIGILIA   
NEONATOLOGÓW

Fot. Paweł Rakus

Robert Magdziarz
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Spotkanie z Mikołajem
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Na zdjęciu z prawej: dr Piotr Janik 
junior w roli Mikołaja oraz lek.dent. 
Aleksandra Czekaj i lek. Agnieszka 
Janic jako Śnieżynki. Dziękujemy za 
pomoc w zorganizowaniu zabawy dla 
dzieci. Zdj. Paweł Rakus
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Świąteczne
spotkanie seniorów Zdj.: Olga Nocoń
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Okręgowa Izba Lekarska w Często-
chowie zorganizowała w dniach 6 – 8 
stycznia br. jubileuszowy XX Ogólno-
polski Halowz Turniej Tenisowy Leka-
rzy „Trzech Króli”. Zawody odbyły się 
na kortach halowych w hotelu Scout. 
Uczestnicy licznie przybyli z całej Pol-
ski – w zawodach udział wzięło 70 za-
wodników. Turniej otworzył prezes ORL 
dr Mariusz Malicki wraz z dr. Lesławem 
Rudzińskim – od lat zaangażowanym 
w organizację turnieju i czuwającym 
nad jego przebiegiem.

Turniej „Trzech Króli”
Dla uczestników przygotowano 

również inne aktywności, na przykład 
możliwość skorzystania ze ścianki 
wspinaczkowej, wieczór gier i – trady-
cyjnie – bal karnawałowy. W sobotę 
zorganizowano wycieczkę do biblioteki 
oraz skarbca klasztoru jasnogorskiego. 

W przerwie między meczami przy-
gotowano szkolenie na temat udo-
stępniania dokumentacji medycznej 
w świetle obowiązującego prawa.
Szkolenie przeprowadził mec. Sławo-
mir Kawa. 

Red.
Zdj.: Rita Idziak
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Z głębokim żalem przyjęliśmy wiadomość
o śmierci

dr. Wojciecha Kopki
wieloletniego zastępcy

Okręgowego Rzecznika Odpowiedzialności
Zawodowej w Częstochowie,

delegata na Okręgowe Zjazdy Lekarzy
od I do V kadencji,

zaangażowanego w pracę samorządu
lekarskiego,

dobrego lekarza i serdecznego kolegi.

Wyrazy głębokiego współczucia Rodzinie 
i Najbliższym

w imieniu Okręgowej Rady Lekarskiej
składają

Mariusz Malicki
Prezes ORL

Janusz Kapustecki
Okręgowy Rzecznik Odpowiedzialności Zawodowej

Pogrążeni w smutku informujemy,
że w dniu 9 stycznia 2023 r. zmarł

dr Jacek Rozpędek
delegat na Okręgowe Zjazdy Lekarzy 

Okręgowej Izby Lekarskiej w Częstochowie
VII, VIII i IX kadencji,

członek Okręgowej Rady Lekarskiej,
aktywnie uczestniczący w pracy samorządu

lekarskiego,
dobry lekarz i życzliwy przyjaciel. 

Wyrazy współczucia Rodzinie, Przyjaciołom 
i Współpracownikom

w imieniu Okręgowej Rady Lekarskiej
w Częstochowie

oraz wszystkich organów Okręgowej Izby
Lekarskiej w Częstochowie

składa
Mariusz Malicki

Prezes ORL

Z głębokim smutkiem i żalem we 
wrześniu ubiegłego roku rozstaliśmy 
się z naszą koleżanką, lekarzem sto-
matologiem Danutą Sobkiewicz.

Była absolwentką Oddziału Stoma-
tologii Wydziału Lekarskiego Akademii 
Medycznej w Poznaniu, gdzie uzyskała 
dyplom w 1964 roku. W 1975 roku 
zdobyła specjalizację ze stomatologii 
ogólnej. Zaraz po ukończeniu studiów 
rozpoczęła pracę zawodową. Po przej-
ściu na emeryturę prowadziła własny 
prywatny gabinet stomatologiczny.

Cały czas oddana pracy zawodo-
wej, była jednocześnie bardzo aktywna 
w naszej samorządowej działalności.

Przez wiele lat widzieliśmy Ją za 
prezydialnym stołem w czasie Okręgo-
wych Zjazdów Lekarzy w Częstocho-
wie, podczas których pełniła funkcję 
sekretarza.

Czynnie uczestniczyła w reak-
tywowaniu samorządu lekarskiego. 
Była przedstawicielem Częstochowy 
w strukturach Okręgowej Izby Lekar-
skiej w Łodzi, pełniąc funkcję zastępcy 
Rzecznika Odpowiedzialności Za-
wodowej I i II kadencji. Od momentu 
powstania Okręgowej Izby Lekarskiej 
w Częstochowie poświęciła pracy na 
jej rzecz wiele czasu i sił.

Była delegatem na Okręgowy Zjazd 
Lekarzy oraz zastępcą Okręgowego 
Rzecznika Odpowiedzialaności Zawo-

dowej w Częstochowie przez wszystkie 
kadencje, pracowała w wielu komisjach 
problemowych, między innymi do 
spraw wykonywania zawodu, bytowej, 
Okręgowej Komisji Wyborczej, prze-
wodniczyła komisji do spraw praktyk 
lekarskich.

Wspaniała lekarka, której pasją było 
zdobywanie nowej wiedzy medycznej.

Pracowała jako sekretarz i zastępca 
sekretarza w Częstochowskim Oddzia-
le Polskiego Towarzystwa Stomatolo-
gicznego.

W 2005 roku została laureatem Na-
grody Prezydenta Miasta Częstochowy 
im. Wł. Biegańskiego w dziedzinie 
ochrony zdrowia. W roku 2013 Okręgo-
wa Rada lekarska uhonorowął ją Złotą 
Odznaką „Zasłużony dla częstochow-
skiego samorządu lekarskiego”.

Była osobą życzliwą i pełną empatii. 
Szanowała ludzi i pracę. Do wszystkich 
odnosiła się z życzliwością i troską. 
Potrafiła wziąć za rękę, potrząsnąć 
i powiedzieć „słuchaj kotusiu”, po czym 
cierpliwie wyjaśniała, odpowiadała na 
pytania, rozwiewała wątpliwości.

Odnosiła się do nas z sympatią 
i szacunkiem. Służyła radą i doświad-
czeniem.

Jej życzliwość i troska towarzyszyły 
nam przez cały wspólnie spędzony 
czas...

Urszula Kołodzińska

Rodzeństwo Magdalena Anysz-Ni-
ska i Paweł Anysz wspominają 25-letnią 
już znajomość z dr Danutą Sobkiewicz. 
Darzyli ja ogromnym szacunkiem. Paweł 
– technik dentystyczny – pierwsze zawo-
dowe kroki stawiał bowiem nieporadnie 
pod czujnym okiem państwa Sobkiewi-
czów w pracowni w ich domu. Po latach 
protetyka stała się ledwie pretekstem do 
spotkań, wypełnionych rozmową, żartami 
a często gorzką refleksją. Bo pani Dok-
tor niezwykle sympatyczna i życzliwa, 
nie zwykła zakłamywać rzeczywistości. 
Ostrzegała przed życiowymi rafami 
i możliwym złym scenariuszem. Ale sama 
nie traciła optymizmu mimo choroby. 
W ostatnich latach będąc pacjentką 
Magdaleny, okulistyczne problemy za-
łatwiano niejako przy okazji, bo bardziej 
liczyła się radość spotkania lubiących się 
wzajemnie ludzi.

Pozostając w głębokim szacunku 
dla pani Danuty, trzeba stwierdzić, że 
była jedyna i niepowtarzalna – będzie jej 
wszystkim bardzo brakowało.

Przyszedł czas na pożegnanie 
i wspomnienie...
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2 września 2022 r. to data stulecia 
urodzin wybitnego częstochowskiego 
lekarza i społecznika – dr. n med. Sta-
nisława Gawrychowskiego.  Z tej okazji 
chciałabym przypomnieć sylwetkę 
doktora – wieloletniego prezesa Towa-
rzystwa Lekarskiego Częstochowskie-
go i ordynatora Oddziału Zakaźnego 
Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego 
w Częstochowie. 

Dyplom lekarza otrzymał w 1950 
r. w Krakowie. Uzyskał specjalizację 
w zakresie chorób dziecięcych i chorób 
zakaźnych, Z Częstochową związany 
był od 1962 r. Funkcję ordynatora 
Oddziału Obserwacyjno-Zakaźnego 
pełnił nieprzerwanie do 1993 r. W tym 
czasie wychował wielu specjalistów 
chorób zakaźnych. Tytuł doktora 
nauk medycznych otrzymał w 1968 r., 
w Śląskiej Akademii Medycznej za 
rozprawę „Biegański jako lekarz chorób 
zakaźnych”. 

Towarzystwo Lekarskie Często-
chowskie zostało założone w 1901 r. 
przez doktora Władysława Biegańskie-
go – wybitnego lekarza, naukowca, 
społecznika, filozofa, etyka, często-
chowianina stulecia. Po obchodach 
100-lecia śmierci doktora Władysława 
Biegańskiego w 2017 r., nazwanego 
przez nas polskim Hipokratesem. 
Doktor Biegański był pierwszym pre-
zesem Towarzystwa Lekarskiego 
Częstochowskiego. Nic więc dziwne-
go, że kolejni prezesi Towarzystwa, 
kontynuowali idee wybitnego patrona, 
przypominali jego postać i dzieło. Ma 
to ogromne znaczenie w czasach nam 
współczesnych – aby umieć odczytać 
w twórczości Biegańskiego wartości 
ponadczasowe, a zwłaszcza to, że 
rozwój medycyny, zmienione warunki 
pracy lekarzy, postęp wiedzy – muszą 
pozostawać w zgodzie z kryteriami 
etycznymi. 

Doktor Stanisław Gawrychowski 
był prezesem Towarzystwa w latach 
1973 – 1990. Od 1991 r. uczestniczył 
w pracach Towarzystwa jako Prezes 
Honorowy. Był wyjątkowym badaczem, 
znawcą i kontynuatorem myśli 

oraz dzieła doktora Biegańskiego. 
Opublikował wiele prac, dotyczących 
działalności naukowej Władysława 
Biegańskiego. Łącznie wydał około 
40 publikacji z dziedziny chorób za-
kaźnych, filozofii, deontologii i historii 
medycyny. W 1984 r. zabiegał o utwo-
rzenie w Częstochowie Oddziału 
Głównej Biblioteki Lekarskiej, który 
działa do dzisiaj. Wielkim sukcesem 
zakończyła się Międzynarodowa 
Konferencja Naukowa Towarzystwa 
Lekarskiego Częstochowskiego, zor-
ganizowana z jego inicjatywy w 1988 r. 
wraz z Europejskim Towarzystwem 
Filozofii Medycyny i Opieki Zdrowotnej 
z siedzibą w Masastricht, w Niderlan-
dach. Konferencja poświęcona była 
tradycjom polskiej i europejskiej myśli 
filozoficznej w medycynie i etyce. 

W 1991 r. dr Gawrychowski był 
przewodniczącym Komitetu Nauko-
wego I Światowego Kongresu Polonii 
Medycznej w Częstochowie. Został 
odznaczony Krzyżem Kawalerskim Or-
deru Odrodzenia Polski i najwyższymi 
odznaczeniami Polskiego Towarzystwa 
Lekarskiego, w tym Medalem Gloria 
Medicinae. Niedługo przed śmiercią, 
w 2015 r. wydał wraz z synem prof. 
Jackiem Gawrychowskim swoją ostat-
nią publikację „Władysław Biegański 
– życie i praca”.  Zmarł w wieku 94 lat, 
w lutym 2016 r.

Już Hipokrates dowodził, że leczyć 
trzeba nie tylko ciało, ale i duszę cho-
rego. Na chore ciało stosujemy leki 
i inne zabiegi lecznicze, na cierpiącą 
wskutek choroby ciała duszę stosować 
powinniśmy ciepłe słowa pociechy 
i serdecznego współczucia.

Władysław Biegański,
Myśli i aforyzmy

o etyce lekarskiej, 1899

Beata Zawadowicz
prezes

Towarzystwa Lekarskiego
Częstochowskiego

Przez życiorysy znanych lekarzy filantropów, przez ogłaszanie szlachetnych 
czynów, ileż to dobrego zrobić można.”

Władysław Biegański,
Myśli i aforyzmy o etyce lekarskiej, 1899

W stulecie urodzin

Z głębokim żalem
we wrześniu 2022 r.

pożegnaliśmy

lek. dent.

Danutę
Sobkiewicz

zaangażowaną w pracę na rzecz 
Okręgowej Izby Lekarskiej
w Częstochowie od 2001 r.,
działającą w samorządzie

lekarskim w Łodzi od 1989 r.

Dr Danuta Sobkiewicz była
delegatem na

Okręgowe Zjazdy Lekarzy
przez wszystkie kadencje,

nieprzerwanie pełniła funkcję
zastępcy Okręgowego Rzecznika 
Odpowiedzialności Zawodowej,
przez wiele lat przewodniczyła
komisji ds. praktyk lekarskich,

pracowała w komisji
ds. prawa

wykonywania zawodu,
Okręgowej Komisji Wyborczej,

komisji bytowej. 

Pozostanie w naszej pamięci
jako dobry lekarz,

osoba pełna energii
i radości życia,

nie szczędząca sił
i zaangażowania w pracy,

niezwykle życzliwa koleżanka
o wielkim sercu. 

Pogrążeni w smutku,
składamy wyrazy głębokiego

współczucia Rodzinie
i Najbliższym

w imieniu wszystkich organów
Okręgowej Izby Lekarskiej

w Częstochowie
oraz pracowników biura OIL

Mariusz Malicki
Prezes Okręgowej Rady Lekarskiej

Janusz Kapustecki
Okręgowy Rzecznik

Odpowiedzialności Zawodowej
w Częstochowie
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Szukam pracy w poradni POZ. Tel. 693 353 293.

OGŁOSZENIA

Autonomiczna Lekarska Kasa
Wzajemnej Pomocy

w Katowicach
ul. Lompy 14, pokój 411

40-955 Katowice
tel./fax 32 73-13-416

www.kasalekarska.katowice.pl
  Oferujemy pożyczki do wysokości  
       30.000 zł przy minimalnych kosztach 
       manipulacyjnych – tylko 5 %!
  Spłata pożyczki do 18 miesięcy.
  Dla stałych członków naszej Kasy 
       proponujemy też inne formy pomocy.
  Od 1.01.2020 r. wpisowe – 10 zł
  miesięczna składka – 10 zł

Zapraszamy do korzystania
z naszych usług !

Szczegółowe informacje, w tym RODO, na stronie:
www.kasalekarska.katowice.pl

PRACA

Ośrodek Kształcenia Naczelnej Izby Lekarskiej przy-
gotował nową ofertą szkoleń na sesję zimowo-wiosenną 
2023 r. Tematy dotyczą zagadnień m.in.: prawnych, zarzą-
dzania, kompetencji miękkich oraz zagadnień związanych 
z wykonywaniem zawodu i wiedzą medyczną z obszaru 
poszczególnych specjalizacji.

Szkolenia organizowane przez Ośrodek Kształcenia NIL 
są bezpłatne i skierowane do wszystkich lekarzy i lekarzy 
dentystów, w ramach opłacanych składek członkowskich 
do izb lekarskich.

Wszystkie nasze wydarzenia edukacyjne są akredy-
towane, uczestnicy otrzymują certyfikaty potwierdzające 
udział w szkoleniu wraz z przyznanymi punktami eduka-
cyjnymi.

Rejestracja prowadzona jest przez internet:
NIL - Kursy i szkolenia
Pod powyższym linkiem znajduje się zestawienie wy-

darzeń wraz ze wskazanymi nazwiskami prowadzących, 
terminem i agendą szkolenia. 

We wszystkich sprawach związanych z organizacją 
szkoleń i udziałem w nich można kontaktować się z Ośrod-
kiem Kształcenia NIL:

szkolenia@nil.org.pl, tel. 22 55 91 310

SZKOLENIA W NIL DLA LEKARZY
I LEKARZY DENTYSTÓW Warmińsko-Mazurska Izba Lekarska

już po raz szósty podjęła się organizacji
Ogólnopolskiego Festiwalu Lekarskich

Zespołów Rockowo-Bluesowych „ESCULAP ROCK”
w Olsztynie

Festiwal odbędzie się w sobotę 3 czerwca 2023 r.

Sukces pięciu poprzednich spotkań utwierdza nas 
w przekonaniu, że istnieje potrzeba integracji środowiska 
w takiej formie, a wspólna zabawa przy rockowej muzyce 
pozwala zapomnieć o trudach codziennej pracy. Tegoroczna 
edycja będzie wyjątkowa, ponieważ została ona wpisana 
w program imprez XI Kongresu Polonii Medycznej, IV Świa-
towego Zjazdu Lekarzy Polskich.

Zapraszamy zespoły do zgłaszania się do udziału w na-
szym Festiwalu. Jedynym warunkiem jest, by zespół składał 
się w większości z lekarzy i lekarzy dentystów.

Gwarantujemy dobrą zabawę przez cały wieczór, 
a publiczność, składająca się głównie z lekarzy, werdyktem 
swoich upodobań muzycznych, serc i duszy artystycznej 
dokona wyboru najlepszego jej zdaniem zespołu przyznając 
„Nagrodę Publiczności”.

Kontakt z Sekretariatem WMIL w Olsztynie:
pod numerem tel. 690 375 553 lub mailowo pod 

adresem olsztyn@hipokrates.org
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Prezydium ORL:

lek. Mariusz Malicki – prezes
lek. Zbigniew Brzezin – wiceprezes
lek. dent. Piotr Zygmunt Janik – 
wiceprezes ds. lekarzy dent.
lek. Grzegorz Zieliński – sekretarz
dr n. med. Małgorzata Klimza – 
zastępca sekretarza
lek. Romuald Górniak – skarbnik
dr n. med. Beata Jakubiec-Bartnik 
– członek Prezydium
lek. dent. Urszula Kołodzińska – 
członek Prezydium

Prezes ORL środa, po tel. uzgodnieniu 
Mariusz Malicki piątek: 10:00 - 12:00
Wiceprezes ORL
Zbigniew Brzezin piątek: 10:00 - 12:00
Wiceprezes ORL  
Piotr Zygmunt Janik środa: 10:00 - 11:00  
Sekretarz ORL
Grzegorz Zieliński piątek 10:00 - 12:00
Zastępca sekretarza ORL 
Małgorzata Klimza wtorek 11:00 -14:00 
Skarbnik ORL 
Romuald Górniak środa 10:00 - 13:00  

Dyżury osób funkcyjnych w biurze
Okręgowej Izby Lekarskiej w Częstochowie,
ul. gen. J. Zajączka 5

OKRĘGOWA IZBA LEKARSKA
W CZĘSTOCHOWIE

Uwaga ! Rachunek bankowy
MBank S.A. Oddział Częstochowa

numer konta 82 1140 1889 0000 2433 3300 1001

Częstochowska Gazeta Lekarska
Wydawca: Okręgowa Izba Lekarska w Częstochowie,
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Biuro Okręgowego Rzecznika
Odpowiedzialności Zawodowej czynne:

wtorek – czwartek 8.00 - 15.30
Okręgowy Rzecznik Odpowiedzialności Zawodowej

dr n. med. Janusz Kapustecki
Kancelaria Okręgowego Sądu Lekarskiego czynna:

poniedziałek – piątek 8.00 - 15.30
Przewodniczący Okręgowego Sądu Lekarskiego

lek. Piotr Oleksik

100 SEKRETARIAT
130 KIEROWNIK BIURA
110 REJESTR
210 RZECZNIK

 Spis telefonów wewnętrznych:

BIURO OKRĘGOWEJ IZBY LEKARSKIEJ

42-200 Częstochowa, ul. gen. J. Zajączka 5
tel.: (34) 368-18-88

www.oilczestochowa.pl;
e-mail: czestochowa@hipokrates.org

Godziny urzędowania: od poniedziałku do piątku: 8.00-15.30
Biuro czynne: od 8.00

Organy
Okręgowej Izby Lekarskiej w Częstochowie

140 KSIĘGOWOŚĆ
150 STAŻE
 UBEZPIECZENIE
300 FAKS

Rzecznik Praw Lekarzy

lek. Zbigniew Brzezin

lek. Grażyna Adamkiewicz
lek. Lidia Adrianowicz
lek. Małgorzata Barańska
lek. Elżbieta Foremna
lek. dent. Anna Kapustecka
lek. Dariusz Kopczyński
lek. Hanna Kupczak
lek. dent. Dorota Małanij
dr Ewa Mazur
dr n. med. Krzysztof Muskalski
lek. Stefan  Pawłowski
lek. Pojda Jarosław
lek. Sławomir Strzelczyk
lek. dent. Zofia Zommer

Okręgowy Rzecznik Odpowiedzialnści Zawodowej
dr n. med. Janusz Kapustecki

Zastępcy
Okręgowego Rzecznika Odpowiedzialności Zawodowej

Okręgowa Rada Lekarska

lek. Piotr Oleksik – przewodniczący
lek. Dariusz Czekaj – I zastępca 
przewodniczacego
lek. dent. Lesław Rudziński
– II zastępca przewodniczącego
lek. Maciej Borkowski  
lek. Wojciech Debudaj
lek. dent. Bożena Drabek  
lek. Zbigniew Jabłonka  
lek. Zofia Jastrzębska
lek. Dorota Kaim-Hagar
lek. Tomasz Klimza 
lek. Robert Koper

Delegaci na Krajowy
Zjazd Lekarzy

lek. Zbigniew Brzezin
lek. Romuald Górniak
lek. dent. Piotr Zygmunt Janik
lek. Małgorzata Klimza
lek. dent. Urszula Kołodzińska
lek. Mariusz Malicki

Okręgowa Komisja
Wyborcza

lek. Grzegorz Zieliński
– przewodniczący
lek. dent. Maciej Bilski
lek. Romuald Górniak
lek. Małgorzata Klimza
lek. Marek Mikołajczyk
lek. Jacek Mizerski
lek. Jarosław Pojda
lek. dent. Danuta Sobkiewicz  
lek. Jadwiga Sojda
lek. Krzysztof Szmaciarski

Okręgowa Komisja
Rewizyjna

lek. dent. Ewa Brewczyńska
lek. Małgorzata Lemańska
lek. Marian Sikora
lek. Jadwiga Sojda
lek. Jolanta Zybura

lek. Marek Mikołajczyk
– I zastępca OROZ
lek. dent. Danuta Sobkiewicz
– II zastępca OROZ
lek. dent. Romuald Adamek  
lek. Krzysztof Adrianowicz
lek. dent. Maciej Bilski  
lek. Przemysław Chłądzyński
lek. Piotr Jakubowski  
lek. Agnieszka Janic 
lek. Elżbieta Janusik  

lek. dent. Monika Jędrycha-Kowalik 
lek. dent. Katarzyna Klimala  
lek. Jacek Kret 
lek. Jacek Maćkowiak 
lek. Włodzimierz Mierzwa   
lek. Jacek Mizerski 
lek. Anita Oleksik 
lek. Marta Rakowska   
lek. Krzysztof Szmaciarski  
lek. Monika Wiktor 
lek. Zbigniew Zatoński

Okręgowy Sąd Lekarski
lek. Jerzy Kuźnik
lek. dent. Joanna
Lemańska-Tkaczyńska
lek. Agnieszka Mendakiewicz
lek. dent. Elżbieta Noszkowska 
lek. Piotr Ogrodniczak
lek. Ryszard Olejnik
lek. Marta Stachowska  
lek. Leszek Sułkowski  
lek. Krzysztof Wolnik
lek. Monika Wolnowska
lek. dent. Małgorzata Zalasińska

Mediator

lek. Sławomir Strzelczyk

Pełnomocnik ds. zdrowia lekarzy 
i lekarzy dentystów

lek. Dariusz Czekaj



Wszystkiego najlepszego na karnawał 2023!

Brązowy medal Fotoklubu RP – PhotoArtMedica`2022


